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سرمقاله

هموارسازی مسیر 
حرکت دانش بنیان ها

رشــد اســتارت آپ ها و 
شــرکتهای دانش بنیان به 
لحاظ نقــش مهمی که در 
توســعه اقتصاد دیجیتال 
دارند حائز اهمیت است. تمرکز بر اشتغالزایی این 
کسب وکارها در بلندمدت می تواند بر کاهش نرخ 
بیکاری تاثیر بزرگی داشه باشد. شرکتهای نوپا و 
دانش بنیان باید با تمرکز بر تولید و با حمایت دولت 
بازارهای داخلی و خارجی ثابت و رو به افزایش را در 
اختیار بگیرند. با افزایش فعالیت این شرکتها نه تنها 
به ایجاد شغل کمک کرده ایم بلکه رشد درآمدهای 
ارزی را نیز خواهیم داشت. با افزایش درآمدهای 

ارزی می توان ثبات...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری 

متن کامل  د ر صفحه 4

وزیر ارتباطات:

1۰۰ درصد خدمات 
دستگاه های اجرایی 

برخط می شود

صادرات شرکت های دانش بنیان کشور به یک میلیارد دلار رسید

گسترش بازارهای صادراتی دانش بنیان ها
صفحه4
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خودروهای  وارداتی  3 ماهه  تحویل  می شوند
جزئیات   واردات  ۱۰۰  هزار  خودرو   به  کشور

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در ســال 
آینده ۱۰۰ درصد خدمات دستگاه های اجرایی به 
صورت برخط انجام می شود تا مردم نیازی به مراجعه 
حضوری به دســتگاه های اجرایی نداشته باشند. 
عیسی زارع پور در سالن شهدای دولت استانداری 
کرمانشاه بیان داشت: برخط شدن خدمات دستگاه 
های اجرایی منجر به افزایش رضایت مردم و از بین 
رفتن زمینه فساد امضاهای طلایی می شود.او افزود: 
در ۱۱ ماه گذشته ۹۳ درصد دستگاه های اجرایی به 
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند متصل شده اند و 
حداقل ۳۰ درصد خدماتشان را از این طریق ارایه می 
کنند. وی در ادامه با اشاره به قدمت ۱۰ ساله مبحث 
راه اندازی شبکه ملی ارتباطات در کشور گفت: برخی 
کشورهای پیشــرفته این موضوع را دنبال و حتی 
برخی نیز آن را راه اندازی کــرده اند.زارع پور افزود: 

تا ابتدای دولت سیزدهم تنها ۲۳ 
درصد این طرح پیشرفت داشته 
اما اکنون این میزان به ۵۷ درصد 
رسیده است و این بدین معناست 
که که در ۱۷ ماه اخیر یک ونیم 

برابر یک دهه گذشــته در 
این حوزه کار شده است. 
وی تاکید کرد: این شبکه 

چیزی نیست جز یک 
شــبکه پر سرعت و 
با کیفیــت و امن در 

گســتره جغرافیایی 
جمهوری اســلامی ایــران که 
بر روی این شــبکه خدمات با 

کیفیت و پر سرعت...

اجتماعی

رییس سازمان غذا و دارو با اشاره به فعالیت غیرمجاز 
برخی پلتفرم های اینترنتی در حــوزه فروش دارو، 
گفت: سازمان غذا و دارو برای پلتفرم های غیرمجاز 
فــروش دارو در فضای مجازی اعلام جــرم و تاکید 
کرده است که این اقدام غیرقانونی است و حتی یکبار 
محکوم و جریمه هم شدند که البته این اقدام بازدارنده 

نبوده است.
ســید حیدر محمدی درباره فروش آنلایــن دارو از 
ســوی برخی پلتفرم های اینترنی، گفــت: ما برای 
فروش آنلاین در حوزه مکمل و محصولات آرایشی و 
بهداشتی مشکلی نداریم. در حال حاضر ۵۰۰ داروخانه  
مجوز فروش آنلاین مکمل را دارند، اما در هیچ کجای 
دنیا، دارو به صورت آنلاین فروخته نمی شود. باید توجه 
کرد که مجوزی که ما برای فروش آنلاین به داروخانه 
می دهیم، بــا کاری که برخی پلتفرم هــا به صورت 
غیرقانونی در فروش آنلاین دارو انجام می دهند، کاملا 

متفاوت است.
محمدی ادامه داد: زمانیکه بــه یک داروخانه مجوز 
فروش آنلاین مکمل می دهید، آن داروخانه به عنوان 
شخصیت حقوقی مشخص که پروانه و یک موسس 
مجاز که پزشک داروســاز دارد، مورد خطاب است. 
بنابراین سازمان غذا و دارو به داروخانه مجاز و به یک 
موسس مجاز، اجازه و مجوز فروش آنلاین مکمل یا 
محصولات آرایشی و بهداشتی یا طب سنتی مجاز 
را می دهد. در زمینه فروش آنلاین دارو فعلا قاعده ای 
وجود ندارد و از آنجایی که فروش دارو نیاز به مشاوره 
دارویی و توضیحات دارد و امکان اینکه با هر دارویی که 

در خانه بیمار می رود، داروساز هم بفرستیم، نیست، 
در نتیجه در این زمینه ورود نمی کنیم؛ چراکه ممکن 
است خطا ایجاد شود. آموزش نحوه مصرف دارو، نحوه 
نگهداری دارو و... متفاوت است و در نتیجه نمی توان 
آن را به صورت آنلاین به فروش رساند. در حالی که 
در حوزه مکمل این خدمات نیاز نیست. مکمل را یک 
فرد سالم برای تقویت شدن مصرف می کند، اما دارو 
را بیمار که ضعیف است، مصرف می کند و اگر درست 
موارد مصرف دارو را رعایت نکند، دارو به سم بدل شده 
و آسیب می زند. بنابراین اعتقاد داریم که دارو باید زیر 

نظر داروساز به فروش برسد.
وی با بیان اینکه در زمینه ارســال داروهای بیماران 
خاص به در منزل شان به صورت پایلوت طرحی را اجرا 
کرده ایم، گفت: یک بخش این طرح برای بیماران ام اس 
از سوی دانشگاه علوم پزشکی تهران و  بخش دیگر 
برای جانبازان و از ســوی بیمه دی اجرا می شود که 
بر اساس آن دارو زیر نظر داروساز بسته بندی و پلمب 

می شود و به درب منزل شان ارسال می شود.  
رییس ســازمان غذا و دارو ادامــه داد: درباره برخی 
پلتفرم هایی که اقدام به فروش آنلاین دارو می کنند، 
این پلتفرم هــا مجوزی ندارند. بنابراین یک بســتر 
غیر مجــاز دارد داروی غیرمجازی را عرضه می کند. 
هیچکس نمی داند آنچه به عنوان دارو از پلتفرم های 
اینترنتی خریــداری می کند، مجاز اســت یا خیر؟. 
بنابراین یک بســتر غیر مجاز، داروی غیرمجاز را از 
طریق داروخانــه غیرمجاز و زیر نظر یک شــخص 

غیرمجاز می فروشد.

شهرام عبدلی بازیگر ســینما و تلویزیون روز ۶ 
اسفند و در ۴۶ سالگی چشم از جهان فروبست. 
امیر رحیم زاده تهیه کننده ســریال »آســوده 
باش« با اشــاره به درگذشــت شــهرام عبدلی 
گفت: حدود یــک ربع پیش بیمارســتان قائم 
اعلام کرد که شــهرام عبدلی متاســفانه بر اثر 
 خونریزی مغزی و عارضه ای که دچار شده بود 

درگذشته است.
وی اضافه کرد: شــهرام عبدلی چنــد روزی به 
دلیل خون ریــزی مغزی در بیمارســتان قائم 
مشهد بستری بود و ســطح هوشیاری او پایین 

آمده بود که روز شــنبه ۶ اسفند چشم از جهان 
فروبست. تصویربرداری سریال »آسوده باش« به 
کارگردانی حسن حج گذار و تهیه کنندگی امیر 
رحیم زاده و مرتضی اســکافی از مدتی پیش در 
شهر مشهد آغاز شده بود و این بازیگر برای حضور 
در این سریال به مشهد رفته بود. وی در هتل و با 
مصرف قرصی که مربوط به عارضه قلبی او شده 
بود دچار خونریزی مغزی شده بود و چند روزی 
در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان بستری 
شد. در این مدت هم سطح هوشیاری این بازیگر 

پایین بود.

مجوز نمایش بین المللی فیلم سینمایی »قاتل و 
وحشی« به نویسندگی و کارگردانی حمید نعمت 
الله صادر شد. به گزارش ایسنا به نقل از اداره  کل 
روابط عمومی سازمان سینمایی، روح الله سهرابی 
مدیرکل نظارت بــر عرضه و نمایش ســازمان 
سینمایی از صدور مجوز نمایش بین المللی فیلم 

سینمایی »قاتل و وحشی« خبر داد.
وی با اشاره به برخی حواشی چند سال اخیر این 
فیلم گفت: فیلم سینمایی »قاتل و وحشی« که از 
سال ۱۳۹۸ به دلیل مسائل مربوط به نوع پوشش 
بازیگر زن در وضعیت بلاتکلیفی قرار داشــت، 
نهایتا با تدبیر رئیس سازمان سینمایی و همکاری 
تهیه کننده و کارگردان فیلم در اعمال اصلاحات 
و مساعدت شورای پروانه نمایش سینمایی، صرفا 

برای نمایش خارج از ایران مجوز گرفت.
سهرابی افزود: اگر چه مضمون فیلم دارای فضایی 

ملتهب و خشن بوده و مخاطب خاصی را جلب 
خواهد کرد، اما وحشت و خشونت حاکم بر فیلم، 
علت عدم نمایش این اثر نبــوده و تنها تصاویر 
بازیگر زن با موی تراشــیده این امــکان را از اثر 

سلب کرده است .
سهرابی با اشاره به مسبوق به سابقه بودن حضور 
زن با موی تراشیده در تعدادی از آثار سینمایی 
همچون »سرب«، »زندان زنان«، »شیفتگی« و 
غیره خاطر نشان کرد: با وجود اینکه در گذشته 
چنین اتفاقی در برخی آثار رخ داده اســت اما به 
دلیل حساسیت های مختلف، تاکنون از نمایش 
این فیلم جلوگیری شده بود با این وجود شورای 
پروانه نمایش سینمایی صرفا با اکران بین الملل 
»قاتل و وحشــی« موافقت کــرد و از این پس 
تهیه کننده اثر مجاز به نمایش این فیلم در خارج 

از کشور خواهد بود.

سریال های شبکه نمایش خانگی به عنوان محصولات 
فرهنگی ایران در کشــورهای مختلفی از جهان در 
حال پخش است. هفت سریال شبکه نمایش خانگی 
هم اکنون در شبکه های تلویزیونی و پلتفرم های ۱۵ 
کشــور از قاره های ۴گانه جهان در حال پخش است 
که می توان آن را صادرات فرهنگی بخش خصوصی 
کشور برای مردم مناطق مختلف جهان به شمار آورد؛ 
محتوایی که بسیاری از مردم در کشورهای مختلف به 
علت رعایت اصول اخلاقی و خانوادگی آن را انتخاب 
و مشاهده می کنند. بر اســاس این گزارش، سریال 
»جیران« به کارگردانی حسن فتحی در کشورهای 
بنگلادش، قزاقستان، عراق و پاکستان در حال پخش 
است و همچنین قرار است در شبکه های تلویزیونی 
ژاپن، روسیه، عراق، بوسنی و کشورهای حوزه خلیج 
فارس شامل قطر، عمان، امارت متحده عربی و شمال 
آفریقا از جمله تونس، مراکش، الجزیــره و لیبی به 
زودی پخش خواهد شد. ســریال »زخم کاری« هم 

به کارگردانی محمدحسین مهدویان در کشورهایی 
مانند بنگلادش، عراق، مالزی و روسیه به زودی به روی 
آنتن خواهد رفت. این سریال همچنین هم اکنون در 
آمریکای شمالی بر روی پلتفرم PBS بارگذاری شده و 
قسمت اول آن برای ایالات متعدد آمریکا قابل مشاهده 
است. سریال »هم گناه« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
مصطفی کیایی در تلویزیون های کشور بنگلادش، 
عراق و همچنین کشورهای عربی حوزه خلیج فارس 
و شمال آفریقا نیز به نمایش درآمده. سریال »یاغی« 
که محمــد کارت کارگردانی آن را به عهده داشــت 
هم در ژاپن، عراق و مالزی پخش می شــود. علاوه بر 
این دو سریال »ملکه گدایان« به کارگردانی حسین 
سهیلی زاده و »می خواهم زنده بمانم« به کارگردانی 
شهرام شاه حسینی در کشور عراق به نمایش درآمده 
است. دو مجموعه »نهنگ آبی« به کارگردانی فریدون 
جیرانی و »جزیره« به کارگردانی سیروس مقدم هم 
در کشورهای بنگلادش و عراق به نمایش درآمده   اند. 

فرمانده نیروی هوافضای ســپاه گفت: می توانیم تا 
فاصله دو هزار کیلومتر ناوهای آمریکایی را بزنیم و این 
میزان به احترام اروپایی هاست که انشاءالله احترامشان 
را حفظ می کنند. ســردار امیرعلــی حاجی زاده در 
گفت وگویی که به تشــریح دســتاوردهای نیروی 
هوافضای سپاه اختصاص داشت، با بیان اینکه منفعت 
آمریکا ناامن سازی غرب آســیا و حتی جهان است، 
اظهار کرد: جنگ ایران و عراق، حمله به افغانستان، دو 
جنگ در عراق، حمله عربستان به یمن و نبرد با داعش 
و نبرد با رژیم صهیونیســتی از جمله درگیری هایی 
است که در این منطقه جریان داشته  و آمریکا عامل 

اصلی آنها بوده است.
وی با تاکید بر اینکه اگر قوی نباشیم، همین حوادث 
به داخل ایران کشیده می شود، تصریح کرد: از ابتدا 
در نیروی هوافضا به دنبال این بودیم که توانمندی 
و ماشــین جنگی آمریکایی هــا را ناکارآمد کنیم؛ 
آمریکایی ها تعدادی قدرت برترساز دارند که ما یا به 
آن ضربه زدیم و یا آن را ناکارآمد کرده ایم. حاجی زاده 
یادآور شد: پایگاه های آمریکایی در منطقه زمانی برای 
آن ها قدرت بود، اما امروز گوشــت زیردندان است و 
هروقت اراده کنیم می توانیــم آن را بزنیم به همین 

دلیل این ها تبدیل به نقطه ضعف برای آنها شد.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه ادامه داد: بزرگترین 
نیروی هوایی جهان متعلق به نیروی دریایی آمریکا 
است، در گذشــته زمانی می گفتند اگر این ناوگان 
به ســمت کشــوری حرکت کرده، حاکم آن کشور 
سقوط می کرد ولی ما الان قادر هستیم تا فاصله دو 
هزار کیلومتر ناوهای آمریکایی را بزنیم؛ این دو هزار 
کیلومتر هم به احترام اروپایی ها است که انشالله این 

احترامشان را حفظ کنند.
وی با اشاره به دستیابی ایران به موشک هایپرسونیک، 

اظهار کرد: این موشک قادر است در خارج از جو مانور 
انجام دهــد یعنی موتوری دارد کــه در ۴۰۰-۳۰۰ 
کیلومتری هدف روشن می شود و شروع به مانور کردن 
می کند. سامانه های پدافندی بر اساس پیش بینی 
مســیر و نقطه آینده موشــک ها عمل می کنند که 
درباره این موشک نمی توانند نقطه آینده آن را پیدا 
کنند. حاجی زاده تصریح کرد: من با احتیاط می گویم 
و اهل غلو کردن هم نیستم اما تا ده ها سال آینده هم 
نمی توانند سامانه ای برای مقابله با آن ایجاد کنند، 
هرچند می توان گفت که اصلا نمی توانند با آن مقابله 
کنند. فرمانده هوافضای ســپاه با بیان اینکه سرعت 
موشک هایپرســونیک ایرانی بیش از ۱۲ تا ۱۳ ماخ 
است، ادامه داد: با توجه به اینکه موشک هایپرسونیک 
از جو خارج می شود به دنبال این هستیم که چطور از 
آن رونمایی کنیم. البته اگر دشمنان آن را باور نکردند 

هم مهم نیست؛ روز حادثه مشخص می شود.
وی با اشاره به عملیاتی شدن جدیدترین موشک کروز 
ایرانی با نام پاوه گفت: این موشــک با برد یک هزار و 
۶۵۰ کیلومتر وارد سبد موشــکی ما شده که به یاد 
شهدای کردستان به نام »پاوه« نامگذاری شده است. 
حاجی زاده همچنین با اشاره به ویژگی های پهپاد غزه، 
اظهار کرد: پهپاد غزه مداومت پروازی بسیار بالایی 

دارد و همزمان می تواند ۹ بمب با خود حمل کند.
 وی همچنین با اشاره به پیشرفت های انجام شده در 
زمینه ماهواره برها، گفت: به توانمندی های جدیدی 
رسیده ایم که راه ما را برای رسیدن به وزن های بالا و 
مدارهای بالاتر هموار کرده است. با کارهای انجام شده 
در سال های گذشته بســیاری از ریل گذاری ها برای 
جهش های بعدی  انجام شــده و ظرف یکی دو سال 
آینده جهش های بزرگی را خواهیم داشت و موج های 

راه افتاده تبدیل به سونامی خواهد شد.

فرمانده نیروی هوافضای ســپاه گفــت: می توانیم تا 
فاصله دو هزار کیلومتر ناوهای آمریکایی را بزنیم و این 
میزان به احترام اروپایی هاست که انشاءالله احترامشان 
را حفظ می کنند. ســردار امیرعلی حاجــی زاده در 
گفت وگویی که به تشــریح دســتاوردهای نیروی 
هوافضای سپاه اختصاص داشت، با بیان اینکه منفعت 
آمریکا ناامن سازی غرب آسیا و حتی جهان است، اظهار 
کرد: جنگ ایران و عراق، حمله به افغانستان، دو جنگ 
در عراق، حمله عربستان به یمن و نبرد با داعش و نبرد 
با رژیم صهیونیستی از جمله درگیری هایی است که 
در این منطقه جریان داشــته  و آمریــکا عامل اصلی 
آنها بوده است. وی با تاکید بر اینکه اگر قوی نباشیم، 
همین حوادث به داخل ایران کشیده می شود، تصریح 
کرد: از ابتدا در نیروی هوافضا به دنبال این بودیم که 
توانمندی و ماشــین جنگی آمریکایی ها را ناکارآمد 
کنیم؛ آمریکایی ها تعدادی قدرت برترساز دارند که ما یا 

به آن ضربه زدیم و یا آن را ناکارآمد کرده ایم. حاجی زاده 
یادآور شد: پایگاه های آمریکایی در منطقه زمانی برای 
آن ها قدرت بود، اما امروز گوشــت زیردندان است و 
هروقت اراده کنیم می توانیم آن را بزنیم به همین دلیل 
این ها تبدیل به نقطه ضعف برای آنها شد.فرمانده نیروی 
هوافضای سپاه ادامه داد: بزرگترین نیروی هوایی جهان 
متعلق به نیروی دریایی آمریکا است، در گذشته زمانی 
می گفتند اگر این ناوگان به ســمت کشوری حرکت 
کرده، حاکم آن کشور سقوط می کرد ولی ما الان قادر 
هستیم تا فاصله دو هزار کیلومتر ناوهای آمریکایی را 
بزنیم؛ این دو هزار کیلومتر هم به احترام اروپایی ها است 
که انشالله این احترامشان را حفظ کنند.  وی همچنین با 
اشاره به پیشرفت های انجام شده در زمینه ماهواره برها، 
گفت: به توانمندی های جدیدی رســیده ایم که راه 
 ما را برای رســیدن به وزن های بالا و مدارهای بالاتر 

هموار کرده است.

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش 
و پرورش جزئیات برگزاری آزمون اســتخدامی 
وزارت آموزش و پرورش و همچنین اجرای قانون 
نظام رتبــه بندی معلمان را اعــلام کرد. صادق 
ستاری فرد با بیان اینکه تا کنون ۹۳۰ هزار پرونده 
رتبه بندی تشکیل شده که شــامل شاغلین و 
بازنشستگان می شود گفت: ۱۳۰ هزار نفر از این 
تعداد نو معلمان هستند. وی افزود: تاکنون احکام 
قطعی ۴۱۱ هزار و ۷۷۰ نفــر از این تعداد صادر 
شده که ۶۶ هزار و ۲۶۳ نفر بازنشسته و ۳۴۵ هزار 

و ۶۰۷ نفر از شاغلین هستند.
وی توزیــع معلمــان در رتبه بنــدی را اعلام 
کرد و گفــت: تاکنون۳۱ هــزار و ۵۹۲ نفر رتبه 
یک، ۸۱ هــزار و ۲۸ نفر رتبــه دو، ۲۱۸ هزار و 
۵۸۱ رتبه ســه، ۱۳ هزار و ۱۶۸ تن رتبه چهار 
و ۱۲۳۸ نفر رتبه پنجم را کســب کــرده اند و 
نویدبخش آن اســت کــه تا آخر اســفند رتبه 
بندی را به سرانجام برســانیم. رتبه ها در سامانه 
my.medu.ir قابل مشــاهده هستند و از روز 
سه شنبه ۹ اسفند ماه امکام ثبت اعتراضات در 

این سامانه فراهم می شــود. معاون برنامه ریزی 
و توســعه منابع وزارت آموزش و پرورش افزود: 
معلمانی که نســبت بــه رتبه خــود اعتراض 
 دارنــد می توانند اعتــراض خود را در ســامانه 

مربوطه ثبت کنند.
ستاری فرد با بیان اینکه در سال آینده با سونامی 
بازنشستگی روبه رو هستیم و حدود ۸۴ هزار نفر 
مشمول بازنشستگی داریم گفت: برآورد ما این 
است که از این تعداد ۲۰ درصد بمانند و استمرار 
خدمت دهند و حدود ۷۰ هزار نفر بازنشســته 
شــوند. راهکار مطلوب ما این است که خروجی 
دانشــگاه فرهنگیان، جایگزین شوند اما اکنون 
میزان خروجی ها کفاف نیــاز آموزش و پرورش 
را نمی دهد. هرچند حمایت هــای جدی برای 
ارتقای زیرساخت ها انجام دادیم اما هنوز کفایت 
نمی کند. وی ادامه داد: یکی از راهکارها آزمون 
استخدامی بر اساس ماده ۲۸ اساسنامه دانشگاه 
فرهنگیان است تا از این چالش عبور کنیم. آزمون 
پیش رو تغییرات جدی پیدا کــرده و منجر به 

شناسایی و جذب نیروی باکیفیت خواهد شد.

موشک کروز »پاوه« به سبد موشکی کشور اضافه شداعلام جرم علیه پلتفرم های غیرمجاز فروش دارو

موشک کروز »پاوه« به سبد موشکی کشور اضافه شد

صدوراحکام  رتبه بندی4۱۱هزارمعلم

سياسیفرهنگی 

شهرام عبدلی درگذشت

وزارت ارشاد با اکران بین المللی »قاتل و وحشی« موافقت کرد

پخش همزمان سریال های نمایش خانگی در ۱۵ کشور 

4



اقتصاد2
ایران

ایران ۴ مرکز تجاری در چین 
ایجاد می کند

رئیس اتاق ایران وچین گفت: تا پایان ســال 
۱۴۰۲، ۴مرکز تجاری ایران و همچنین دفتر 
نمایندگی اتاق ایران و چین را در چین ایجاد 
خواهیم کرد. مجیدرضــا حریری رئیس اتاق 
ایران وچین اظهار داشت: موضوع روابط ایران و 
چین در حوزه کلان قابل بیان نیست، به دلیل 
اینکه هر شرکت چینی پس از شناسایی اینکه 
با ایران کارهای اختصاصی و زیربنایی انجام می 
دهد، در معرض خطر تهدید و فشــار قرار می 
گیرد به همین دلیل اطلاع رسانی در این حوزه 
محدود است. در حوزه هایی که می توان بیان 
کرد توافقی بین همه دســتگاه ها قبل از این 
سفر انجام گرفته که هر وزارتخانه ای در حوزه 

خود اطلاع رسانی لازم را انجام دهد.
وی افزود: در حوزه بخش خصوصی بر بنگاه 
های کوچک و متوســط در حــوزه صادرات 
متمرکز هستیم  که خوشبختانه با توافقاتی 
که طی دو ماه اخیر با سفر معاون نخست وزیر 
چین به ایران و سفر رئیس جمهور ما به کشور 
چین در حوزه هایی مانند حوزه میوه ها به ویژه 
مرکبات، شــیلات و آبزیان، زعفران به دلیل 
عدم توافق نامه هــای دولتی امکان صادرات 

وجود نداشت، توافقاتی صورت گرفت.
حریری با بیان اینکه تا پایان ســال ۱۴۰۲، 
۴مرکز تجــاری ایــران و همچنیــن دفتر 
نمایندگی اتاق ایران و چین را در چین ایجاد 
خواهیم کرد، توضیح داد: مــا به عنوان اتاق 
بازرگانی ایران و چین در بهــار ۱۴۰۲ دفتر 
نمایندگی خود را در چین خواهیم داشــت و 
در کنار آن مقرر شد تا در ۴نقطه چین مراکز 
تجاری ایرانیان را افتتاح کنیم که ســرمایه 
گذاران ایرانی و چینی مــی توانند از چین و 

مراکش به ما در این خصوص مراجعه کنند.
وی اظهار داشت:با استفاده از دانشجویانی که در 
مقطع ارشد و دکتری در حوزه های اقتصاد در 
کشور چین مشغول تحصیل هستند با سپری 
کردن دوره های کوتاه مدت به عنوان بازاریابان 
حرفه ایی که به زبان محلی نیز مسلط هستند 
تربیت خواهیم کرد. وی گفت: مهمترین نکته 
دعــوت از رئیس جمهور ایران و اســتقبال در 
بالاترین سطح دیپلماسی رایج در دنیا علیرغم 
تمام تبلیغات منفی به ویژه در چند ماه اخیر در 
ارتباط با ایران و چین است و این نشان دهنده 
تمایل دولت چین در ارتباط ایران اســت و زیر 
این چتر می توان بحث های اقتصادی، فرهنگی، 

امنیتی را می توان تعریف کرد.

از سرگیری خرید و فروش دلار 
و یورو در صرافی ها

طبق بخشــنامه جدید مرکز مبادله ارز و طلا، 
مردم می توانند نیازهای ارزی خــود را با نرخ 
نزدیک به بازار آزاد از صرافی های مجاز تامین 
کنند. طبق اطلاعیه جدید مرکز مبادله ارزی 
از روز شنبه )ششم اســفندماه( معاملات دلار 
و یورو در صرافی ها از ســرگرفته شد. برهمین 
اساس مردم می توانند نسبت به تأمین نیازهای 
ارزی خود از طریق صرافی ها اقدام کنند و قیمت 
معاملات در صرافی ها نزدیک به بازار آزاد است.

در اطلاعیه مرکز مبادله ارز و طلا آمده است 
که »به اطلاع کارگزاران محترم می رساند از 
امروز شنبه معاملات دلار و یورو در نمادهای 
معاملاتــی »EXUSD« و »EXEUR« در 
مرکز مبادله ارز و طلای ایــران مجدداً آغاز 
می شود. با توجه به اطلاعیه شماره ۲۹۸۷۴۲ 
مورخ ۰۳/۱۲/۱۴۰۱ اداره پایش بازار ارز بانک 
مرکزی در سامانه سنا مبنی بر امکان خرید و 
فروش ارز به صورت اسکناس توسط صرافی ها 
در سرفصل تأمین نیازهای ضروری بر اساس 
عرضه و تقاضای مشتریان، کارگزاران محترم 
می توانند مازاد تقاضای مشــتریان خود را از 
طریق خرید ارز در مرکــز مبادله ارز و طلای 
ایران بر اساس قیمت بازار تأمین نمایند. روش 
و سازوکار معاملاتی نمادها همانند روال قبل 
از توقف نمادها مبتنی بــر انجام حراج چند 
قیمتی توســط بازارگردان می باشــد. با این 
تفاوت که تعداد سفارش قابل ثبت در هر نماد 
و همچنین حجم خرید روزانــه هر کارگزار 
بدون محدودیت اســت همچنیــن روزها و 
ساعات معاملاتی مربوط به این دو نماد شنبه 
تا پنج شنبه به جز روزهای تعطیل رسمی از 
ساعت ۸:۳۰ تا ساعت ۱۵ می باشد لازم به ذکر 
اســت کارگزاران مکلفند ارزهای خریداری 
شده را تا پایان همان روز در سرفصل »تأمین 
نیازهای ضروری )کد )۵۶( به فروش رسانند.«

اخبار

سخنگوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با اشاره به 
برنامــه واردات ۱۰۰ هزار 
خودرو به کشــور، گفت: 
بخش اعظــم خودرو های 
وارداتی سه ماهه تحویل متقاضیان می شود و فقط 
بخش کوچکی فوری و یا شش ماهه تحویل خواهد 
شد. به گزارش تســنیم، امید قالیباف سخنگوی 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت در برنامه روزی نو 
از شــبکه رادیویی اقتصاد درباره واردات خودرو و 

استمرار واردات در سال آینده گفتگو کرد.
قالیباف گفت: شرایط را تقریبا احتمالا مردم اطلاع 
دارند، عمدتا سه ماهه است یعنی شاید ۹۰ درصد 
آن ســه ماهه باشــد، ۵ درصــد آن تحویل فوری 
باشد و ۵ درصد آن هم شــش ماهه باشد، ترکیب 
ممکن است تغییر کند، ولی در همین فضا احتمالا 
خودرو ها تحویل مشتریان داده خواهد شد. علت این 
مثلا سه ماهه و شش ماهه را هم که حتما می دانید 
به هرحال خودرو ها باید تولید شــوند و ترخیص و 
کار های دیگرش انجام شود و تحویل داده بشوند، 
علتش این است. شما در خود ایران هم که خودروی 

تحویل فوری می خرید ۹۰ روزه تحویل می دهند.
سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: 
در حال ثبت نام هستیم. یعنی همان ۵۰۰ میلیونی 
که اشاره شد کسی به حسابتان بریزد که من حاضرم 
این کار را بکنم، اگــر ۱۰۰ هزار نفر دیگر هم انجام 
بدهند و حتی شــاید بیش از این، شاید سقف هم 
نگذاشتیم، بســتگی به شــرایط ثبت نام ها دارد، 
این تعهدی بود که ما انجــام دادیم منتها به لحاظ 
فیزیکی که بخواهیم تحویل بدهیم شاید حدود ۳ 

هزار تا بشود تحویل فوری داد، این هم در این حد 
الان موجود هست.

علت همین تاخیر آخر دی و شد بهمن و رسیدیم به 
اسفند، همین بود، قرار بود در بورس عرضه شود در 
همان موقع هم امکان آمادگی این کار وجود داشت 
منتها به یک مشکلی که خوردیم با عرضه در بورس 
و دوستان بورس کالا این بود که ماشین ها به هرحال 
تحویل سه ماهه بود و، چون از خارج هم می خواهد 
وارد شود و از نظر بورس کالا ریسک به همراه داشت، 
خودتان مستحضرید و بنده و شما این را چندباری با 
هم صحبت کردیم، زیر بار این ریسک نمی رفتند و 
می گفتند حالا آمدیم و نیامد، من جواب کسی که از 
طریق بورس کالا خرید کرده را چه باید بدهم و این 

ریسک گردن کیست؟

به گفتــه وی، به هرحال باید بــورس این آمادگی 
و پذیرش ریســک را داشته باشــد، از نظر عزیزان 
خودروی داخلی می تواند ســه ماهه عرضه شود یا 
به هر شکل، چون داریم می بینیم که این کار دارد 
می شــود، حالا خودروی وارداتی قدری ریسکش 

ظاهرا بالاتر بود، ارزیابی شد، در مجموع نشد.
قالیباف اظهار داشــت: نکته مهم این است که این 
اتفــاق دارد می افتد یا مثلا توقع داشــتید مجانی 
خودرو داده شــود، ۵۰۰ میلیون تومان باید طرف 
داشته باشــد که ما بفهمیم تقاضایش واقعی است 
یا همین طوری گفته حالا دارم رد می شــوم یک 
تقاضای خودروهــم بگذارم و بعد حق کســی که 
خودرو می خواهد ضایع بشود، ببینید این طرح ها 
که مطرح هم هست روی این طرح ها بررسی شده 

و تا حدی هم حتی اجرایی هم شــده است، منتها 
حتما شما بهتر از من می دانید محدودیت هایی که 
وجود دارد، ما الان در شرایطی که داریم این کار را 

انجام می دهیم.
با ســامانه مبادله ارز و طلا تمام ارز های معدنی ها، 
فولادی ها و مس و پتروشیمی آنجا می آید و صادر 
کننده های خردتر هم که اسم بردید آنجا می آید و 
ارزی که قرار اســت برای خودرو تامین شود هم از 
همانجا دارد تامین می شــود بنابراین همین اتفاق 
افتاده، به نفت گره نخورده، هیچ پول نفتی در مبادله 
طلا و ارز نمی رود، آن می رود در ۲۸ و پانصدی که 
صرف کالای اساسی می شود، حالا من می گویم به 
جای این که بیاییم ببینیم گذشــته چه شده یک 

کمی بحث های شیرین ترهم هست که بکنیم.
ایران خودرو و ســایپا و شــرکت های خودروساز، 
فکرمی کنم دیگر باید از دوشنبه، سه شنبه، اواسط 
هفته، عرضه های سنگین خودشــان را درهمین 
سامانه یکپارچه تخصیص خودرو با همان شرایط 
ثابت و با قیمت های کارخانه ای بگذارندو این فرصت 
بسیارخوبی است یعنی من فکر می کنم که کف آن 
۵۰۰ هزار دستگاه برای عرضه باید باشد و می دانید 
که ما کل سال را بتوانیم یک، یک و دویست تولید 
کنیم، عرضه در این اندازه به علاوه صد هزار، یعنی 
ما در خود اسفند در همین روزها، چیزی حدود ۶۰۰ 

هزار دستگاه را شرکت ها خواهند فروخت.
آیین نامه این تقریبا شاید حدودا ۱۰ روز پیش در 
دولت به تصویب رسید و تســهیل می کند، یعنی 
افرادی که خــودرو در مناطــق آزاد دارند و مایل 
هســتند که این پلاک ملــی بشــود، می توانند با 
پرداخت عوارض مربوطه و تعرفه های ورودی پلاک 
ملی بگیرند، این هم ما تخمین مان این اســت که 

شاید رقم آن بالا باشد.

جزئیات واردات ۱۰۰ هزار خودرو به کشور

خودروهای وارداتی ۳ ماهه تحویل می شوند

رشد ۱۷ درصدی سرمایه گذاری 
در بنادر ایران

عضو هیئت عامل سازمان بنادر و دریانوردی 
از رشــد ۱۷ درصــدی ســرمایه گذاری در 
بنادر کشــور خبــر داد و گفت: با تشــکیل 
۵ گــروه تخصصی، ترانزیت خارجــی از بنار 
کشور تسهیل شــد. جلیل اســلامی یادآور 
شــد: یکی از اقدامات بســیار مهم و راهگشا 
در ســال جاری، رفــع چالش هــا و حفط و 
نگهداشــت قراردادهــای پایانه های بندری، 
ناشــی از تورم و افزایش قیمت های همواره 
در حال تغییــر، بود کــه در قالــب مصوبه 
 کمیته راهبردی ســرمایه گذاری به سامان 

رسید.
وی بهبود کیفیت ارائه  خدمات بندری را یکی 
دیگر از اقدامات این ســازمان در سال جاری 
اعلام  کرد و ادامه داد: بازنگری اسناد ممیزی 
تخصصی پایانه های بندری و انجام ۷ مرحله 
ممیزی پایانه های مســتقر در بنادر تجاری) 
۲۸ مورد( از دیگــر اجرائیات معاونت بندری 

قلمداد می شود.
وی با اشــاره به بازنگــری و تدوین آیین نامه 
جدید کارگزاران دریایــی و بندری به عنوان 
یکــی از کارهــای راهبردی انجام شــده در 
ســال ۱۴۰۱، تاکید کرد: بازنگری و تدوین 
آیین نامــه جدیــد کارگــزاران دریایــی و 
بندری، با هدف تقویت فضای کســب  و کار 
در بنــادر صــورت گرفت که باعث توســعه 
 زمینــه فعالیت های تخصصــی در آئین نامه 

جدید شد.
بــه گفتــه وی، بازطراحی ســاختار تامین 
تجهیزات عملیات بندری با اســتفاده از توان 
و ظرفیــت داخل کشــور، یکــی از اقدامات 
صورت گرفته در ســال تولیــد، دانش بنیان 
و اشــتغال آفرینی بود. اســلامی با اشاره به 
رویکرد خاص ســازمان بنادر در توجه ویژه 
به ایمنی کالاهای خطرنــاک از تدوین رویه 
ممیــزی از بنــادر و تدوین دســتورالعمل 
شستشوی کانتینرها و ایزوتانک های )مخازن 
 حمل ونقل مایعات( حاوی کالاهای خطرناک 

خبر داد. 
وی همچنین از تدوین شیوه نامه تایید بازرسی 
و تایید ایمنی کانتینری خبر داد و گفت: علاوه 
بر آموزش لجســتیک بندری؛ تصویب سند 
سیاســت  گذاری ســامانه یکپارچه عملیات 
بندری نیز برای اولین بار در ســازمان بنادر 
انجام گرفــت و عقب ماندگــی تاریخی این 
سازمان در جهت ساماندهی در قالب این پلت 

فرم را سامان داد.
وی تســهیل ترانزیــت خارجــی از طریق 
بنادر کشــور را از دیگر کارکردهای معاونت 
بندری برشــمرد و گفت: با تشــکیل ۵ گروه 
تخصصی تســهیل ترانزیت خارجی و تدوین 
شــرح خدمات و اجرای پلت فرم لجستیکی 
ترانزیــت خارجی، این مهم صــورت گرفت. 
معــاون امــور بنــدری و اقتصــادی میزان 
پیشــرفت تجمعــی اهــداف ایــن معاونت 
 در ســال ۱۴۰۱ را بیــش از ۹۸ درصــد 

عنوان کرد.

رشد ۸۱ هزار واحدی شاخص کل
بازار ســرمایه همــگام با تحولات بــازار ارز، 
رشــدی پرقدرت را تجربه کرد و توانســت 
وارد کانــال ۱ میلیون و۷۰۰ هــزار واحدی 
شــود. شــاخص کل بازار ســرمایه روز اول 
هفته را پرقــدرت آغاز به کار کــرد. بنابراین 
شــاخص کل با رشــدی ۸۱ هــزار واحدی 
توانست برای اولین بار در ســال جاری وارد 
کانال ۱ میلیــون و ۷۰۰ هزار واحد شــود و 
 کمی از عقــب ماندگی خود از ســایر بازار ها 

را جبران کند.
بنابراین شــاخص کل توانســت در ارتفاع ۱ 
میلیون و ۷۳۸ هزار واحد بایســتد و شاخص 
هم وزن نیز با رشــدی ۲۲ هــزار واحدی به 
ارتفــاع ۵۲۵ هــزار واحــد رســید. گفتنی 
اســت نماد هــای فــولاد، فملــی و فارس 
به ترتیب بیشــترین تاثیر در شــاخص کل 
و همچنین نمادهــای آریا، بپــاس و کگهر 
 نیز بیتشــرین تاثیــر در شــاخص هم وزن 

را داشته اند.
همچنین پیمــان حدادی، مدیــر صندوق 
تثبیت بــازار در گفــت و گو با شــبکه خبر 
ضمن اشــاره به روند رو به رشد شاخص کل 
گفت: انتظار مــی رود روند رو به رشــد بازار 
ســرمایه در روزهای آتی نیز ادامه دار باشد، 
 البته شتاب این رشــد می تواند به نوساناتی 

همراه شود.

اخبار
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: احیای نظام 
استاد - شاگردی در سیســتم آموزش می تواند 
به ضعف مهارتی نیروهــای متقاضی کار کمک 
کند. به گزارش ایرنا از وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، »ســید صولت مرتضــوی« در آیین 
اختتامیه چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر 
ملیّ و تجلیل از ۲۱ کارآفرین برتر ملیّ، بر اهمیت 
آموزش مفاهیم اقتصادی و مؤلفه های تجارت به 

دانش آموزان در دوران ابتدایی تاکید کرد.
وی با بیان اینکه متناســب با نیاز کشــور نیروی 
ماهر تربیت نشده است، از کارآفرینان درخواست 
کرد: برگــزاری دوره های آموزشــی و کارورزی 
را برای توانمندســازی جوانــان و تأمین نیروی 
انســانی فعالیت خود مدنظر داشــته باشــند. 
مرتضــوی راه اندازی ســامانه متمرکــز صدور 
مجوزها را گامــی در همین راســتا عنوان کرد و 

اظهار داشــت: حذف امضاهای طلایی و تسهیل 
صدور مجــوز از مهم تریــن تأکیدات ریاســت 
 جمهوری در راستای توســعه فضای کسب وکار 

بوده است.
وی با اشــاره بــه ویژگی ها و اثربخشــی فعالان 
اقتصادی و کارآفرینان در اعتلای کشــور اظهار 
داشت: رشــد اشــتغال و کارآفرینی برای کشور 
عزت آفرین و مایه سربلندی است. وزیر کار، با بیان 
اینکه هر کشوری که به اســتقلال رسیده است، 
مرهون تلاش ها و غیرت مردمان کارآفرینش است، 
گفت: کارآفرینی عالمانه منجر به ارتقای بهره وری 

و خلق ارزش افزوده می شود.
وی بــا تأکید بر لــزوم توجه به اهمیت مســئله 
بهره وری در نظام اقتصادی کشور، افزود: جغرافیای 
بی نظیر جمهوری اسلامی ایران منجر به دسترسی 
آسان، منابع غنی، تکثر همســایگان و موقعیت 

استراتژیک بین المللی شده که برای کارآفرینان 
و علاقه مندان به توســعه تجارت فرصت مطلوبی 

است
مرتضوی به رســالت دولتمــردان در حمایت از 
کارآفرینی اشــاره کرد و گفت: یکی از مهم ترین 
وظایف دولــت کوتاه کردن فرآیندها و تســهیل 
راه اندازی کسب وکار برای بخش خصوصی است. 
مرتضوی افزایش ســرمایه گذاری بــرای تولید و 
ارتقای بهره وری را دو رکن مهم و الزام اساسی رشد 
اقتصادی خواند و افزود: در عرصه جنگ ترکیبی 
دشمن که برای ضربه به پیکر نظام اسلامی پیش 
گرفته، کارآفرینان برای خنثی سازی این تهدیدات 

و امیدآفرینی در خط مقدم اند.
»علی زندوکیلی« مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی 
و بهره وری نیروی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی و دبیــر چهاردهمین دوره جشــنواره 

کارآفرینان برتر ملیّ نیز در ابتدای این مراســم با 
اشاره به شناســایی و تقدیر از ۳ هزار کارآفرین از 
ابتدای برگزاری جشنواره کارآفرینان برتر، گفت: 
در چهاردهمین دوره جشــنواره ۲۰۰ کارآفرین 
برتر استانی و ۲۱ کارآفرین برتر ملّی معرفی شدند.

وی افزود: امســال برای اولین بــار بخش تعاون، 
کارآفرینی اجتماعی، صنایع دستی و گردشگری به 
حوزه های جشنواره اضافه شد. دبیر چهاردهمین 
دوره جشنواره کارآفرینان برتر ملیّ با بیان اینکه 
۲۱ کارآفرین برتر امسال در عرصه ملیّ ۱۰ هزار 
نفر اشــتغال زایی مستقیم داشــته اند، گفت: از 
ظرفیت این فعــالان اقتصــادی در قالب کانون 
کارآفرینان برتر برای توسعه فرهنگ کارآفرینی، 
ایجاد شبکه ارتباطی کارآفرینان، تشکیل اتاق فکر 
و توســعه رقابت در عرصه تولید و اشتغال کشور 

بهره خواهیم گرفت.

آخرین آمارها حاکی از آن است که روند کاهشی 
هر بــرگ اوراق مســکن همچنان ادامــه دارد و 
متاهل های ســاکن تهران می توانند با پرداخت 
بیش از ۱۱۳ میلیون تومان نســبت به اخذ این 
اوراق اقدام کنند، درحالی که هفته قبل باید ۱۱۹ 

میلیون تومان پرداخت می کردند.
بررسی آخرین وضعیت قیمت اوراق مسکن حاکی 
از این اســت که هر برگ اوراق وام مسکن )تسه( 
در فروردین سال گذشــته ۱۱۸ هزار و ۵۰۰، در 
اردیبهشــت ماه ۱۲۱ هزار و ۱۰۰ و در خردادماه 
سال گذشــته نیز ۱۱۸ هزار و ۷۰۰ تومان قیمت 
دارد. هر برگ اوراق تسهیلات مسکن بانک مسکن 
در تیر سال گذشته با قیمت ۱۱۹ هزار و ۷۰۰، در 
مرداد با قیمت ۱۱۷ هزار و ۶۰۰ و در شهریور نیز با 

قیمت ۱۱۸ هزار و ۳۰۰ تومان داد و ستد می شود.
این اوراق در ماه مهر سال گذشــته ۱۱۸ هزار و 
۴۰۰، در آبان ماه سال گذشته ۱۱۸ هزار و ۳۰۰ 
و در آذر نیز ۱۱۷ هزار و ۳۰۰ تومان قیمت دارد. 
اوراق تســهیلات مســکن در دی  و بهمن سال 
گذشته نیز با قیمت های ۱۱۹ هزار و ۱۰۰ و ۱۱۸ 
هزار و ۳۰۰ تومان معامله می شــود. این اوراق در 
ســال جاری ۱۱۸ هزار و ۱۰۰ تومان قیمت دارد 
که این گزارش بر اســاس همین قیمت نوشــته 

شده است.
بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند 
تا ۲۸۰ میلیون تومان تســهیلات دریافت کنند 
که شــامل ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید 
مســکن و ۸۰ میلیون تومان وام جعاله می شود؛ 

لذا برای دریافت ۲۰۰ میلیون تومان وام باید ۴۰۰ 
برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند که هزینه 
این تعداد با اوراق ۱۱۸ هــزار و ۱۰۰ تومانی، ۴۷ 
میلیون و ۲۴۰ هزار تومان می شــود. همچنین با 
در نظر گرفتن ۸۰ میلیون تومــان وام جعاله که 
برای آن بایــد ۱۶۰ ورق به مبلــغ ۱۸ میلیون و 
۸۹۶هزار تومان خریداری کنند، مجموع هزینه 
 خرید اوراق بــه ۶۶ میلیون و ۱۳۶ هــزار تومان 

می رسد.
زوج های تهرانی نیز بر همین اساس می توانند تا 
سقف ۴۸۰ میلیون تومان شــامل ۲۰۰ میلیون 
تومان تســهیلات خرید مســکن برای هر نفر و 
۸۰ میلیــون تومــان وام جعالــه دریافت کنند؛ 
بنابراین زوجین باید ۸۰۰ برگه تسهیلات مسکن 

خریداری کنند که هزینه آن ۹۴ میلیون و ۴۸۰ 
هزار تومان می شود که همراه با هزینه ۱۸ میلیون 
و۸۹۶ هــزار تومانی وام جعاله که بــرای آن باید 
۱۶۰ ورق تســهیلات مســکن خریداری کنند، 
 در مجموع باید ۱۱۳ میلیــون و ۳۷۶هزار تومان 

پرداخت کنند.
سقف این تسهیلات برای مراکز استان و شهرهای 
با جمعیت بیش از ۲۰۰ هزار نفــر برای مجردها 
به ۱۶۰ و بــرای زوجین بــه ۳۲۰ میلیون تومان 
رسیده است. با توجه به اینکه مجردها باید ۳۲۰ و 
متاهل های ساکن این شهرها نیز باید ۶۴۰ برگه 
تسهیلات مســکن خریداری کنند، مجردها باید 
۳۷ میلیون و ۷۹۲ و متاهل ها نیز باید ۷۵ میلیون 

و۵۸۴ هزار تومان پرداخت کنند.

رییس ســازمان خصوصی ســازی اعلام کرد که 
سرخابی ها در مهلت مقرر خریدار نداشتند. رییس 
سازمان خصوصی ســازی در صفحه شخصی خود 
در توییتر اعلام کرد: "ســرخابی ها در مهلت مقرر 
خریدار نداشتند. عرضه مجدد با احتمال تغییر در 
شــرایط و قیمت مجدد در هیات واگذاری مطرح 

خواهد شد. “
بر اســاس این گزارش، یکی از مهم ترین مشکلات 
ســرخ آبی ها که باعث شــد مجوز حرفه ای این دو 
باشگاه صادر نشود و پرسپولیس و استقلال از لیگ 
قهرمانان آسیا در سال ۲۰۲۲ حذف شوند، مالکیت 
مشترک این دو باشگاه و البته دولتی بودن آنهاست. 
بر اســاس قوانین هیچ شــخص حقیقی و حقوقی 
نمی تواند در یک تورنمنت، مالکیت دو باشــگاه را 
در اختیار داشته باشد تا شائبه هرگونه تبانی از بین 
برود. با این حال در ســال های اخیر با وجود اینکه 
دولت مالکیت دو باشگاه اســتقلال و پرسپولیس 
را در اختیار داشــت اما مســئولان ورزش ایران با 

سندســازی طوری وانمود می کردند که مجمع دو 
باشگاه متفاوت است تا به این ترتیب مجوز حرفه ای 
آنها صادر شود اما در سال AFC ،۲۰۲۲ دیگر زیر بار 
نرفت و مجوز حرفه ای این دو باشگاه را صادر نکرد 
تا به این ترتیب مســئولان ورزش ایران به سمت 
واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس قدم های 
موثری بردارند. بر این اســاس، قرار بــود مزایده 
بلوک های ۵۱ درصدی سهام دو باشگاه پرسپولیس 
و اســتقلال به ترتیب در روزهای ۷ و ۱۰ اســفند 
امسال انجام شود. شــرایط واگذاری ۵۱ درصدی 
سهام دو باشــگاه اینطور به تصویب رسیده بود که 
قیمت ۵۱ درصد از سهام استقلال ۲۳۸۶ میلیارد 
تومان و قیمت ۵۱ درصد از سهام پرسپولیس ۲۷۳۶ 
میلیارد تومان بود. طبق تصمیم قبلی، خریدار باید 
۲۰ درصد قیمت را حدود ۲۰ روز کاری بعد از تاریخ 
معامله به شرکت ســپرده گذاری مرکزی پرداخت 
میکرد. مدت اقساط ۶ ســال و فاصله اقساط نیز ۶ 

ماهه در نظر گرفته شده بود.

وزارت صنعت، معدن و تجــارت می گوید تاکنون 
به بیــش از ۲۰ شــرکت مجــوز واردات خودرو 
داده شــده و آنها می توانند بدون هیچ مشــکلی 
اقدام به واردات خــودرو کننــد؛ بنابراین اعطای 
 مجــوز انحصــاری واردات خودرو به ۶ شــرکت، 

دروغ است. 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ادعای اعطای مجوز 
انحصاری واردات خودرو به ۶ شرکت را تکذیب کرد. 
به گزارش وزارت صنعــت، در خبری که در برخی 
کانال های تلگرامی پخش شــده، ادعا شده است:  
»وزارت صمت به ۶ شرکت مجوز انحصاری واردات 
خودرو داده که ظاهرا چون پول ندارند قراره براشون 
پیش فروش کنه و پول از مردم بگیره بده بهشون 
وارد کنند و ۲برابر دنیا به مردم بفروشــند. حجم 
پروژه؛ ۷۵هزار میلیارد تومان، ۱۰درصد هم سود 
کنند که بیشتره می شه ۷۵۰۰ میلیارد ظرف سه 

ماه. بدون ریالی آورده! چرا؟«
وزارت صمت در این باره اعلام کرد: این ادعا کاملا 

کذب اســت. تاکنون به بیش از ۲۰ شرکت مجوز 
واردات خودرو داده شــده و آنهــا می توانند بدون 
هیچ مشکلی اقدام به واردات خودرو کنند؛ بنابراین 
اعطای مجوز انحصاری واردات خودرو به ۶ شرکت، 

دروغ است.
ادعای بعدی در این شایعه مبنی بر محاسبه تخیلی 
سود آن ۶ شرکت نیز نادرســت است، چراکه پول 
متقاضیان در حســاب بانکی خود آنها مســدود 
می شود و هرگاه اراده کنند می توانند از آن برداشت 
کنند و از نوبت خریــد خودرو خارج شــوند. این 
پول تا زمان قطعی شــدن قرارداد خرید خودروی 
وارداتی در حساب بانکی متقاضی نزد بانک می ماند 
و به واردکننده داده نمی شــود. این در حالی است 
که واردکنندگان از یکی دو مــاه قبل فرآیند ثبت 
سفارش واردات خودرو، انعقاد قرارداد و با پرداخت 
وجه ریالی، تامین ارز خود را انجام داده اند و ارتباط 
دادن این دو موضوع به یکدیگر ناشی از کم اطلاعی 

از فرآیند واردات بوده است.

وزیر تعاون خبر داد:

حذف امضاهای طلایی و تسهیل صدور مجوز

کاهش قیمت اوراق مسکن ادامه دارد

اعطای مجوز انحصاری واردات خودرو به ۶ شرکت تکذیب شداستقلال و پرسپولیس خریدار نداشتند
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3 بازار

رئيس اتحاديه فروشــندگان لــوازم يدکي خودرو و 
ماشين آلات تهران از وضعيت فروش اينترنتي قطعات 
يدکي خبر داد و گفت: اشــخاص داراي پروانه کسب 
از اتحاديه صنف قطعات يدکي، مي توانند با دريافت 
کد نماد بدون اخذ پروانه کســب از اتحاديه کسب و 
 کارهاي مجازي، اقدام به فــروش اينترنتي قطعات 

يدکي نمايند.
ســيد احمد حســيني، رئيس اتحاديه فروشندگان 
لوازم يدکي خــودرو و ماشــين آلات تهران ضمن 
اشاره به مشکلات عديده ناشــي از فروش اينترنتي 
قطعات يدکي داراي مجوز از اتحاديه کسب و کارهاي 
مجازي براي صنف توليدکننــدگان قطعات يدکي 
اظهار داشت: خوشــبختانه با پيگيري هاي اتحاديه 

اصناف، کد نماد به اين اتحاديه ها اختصاص يافت و 
از ابتداي سال جاري اشــخاص داراي پروانه کسب از 
اتحاديه صنف قطعات يدکي، مــي توانند با دريافت 
کد نماد بدون اخذ پروانه کســب از اتحاديه کسب و 
 کارهاي مجازي، اقدام به فــروش اينترنتي قطعات 

يدکي نمايند.
وي در توصيــه اي به مصرف کننــدگان تاکيد کرد: 
از فروشــگاه هــاي داراي پروانه کســب از اتحاديه 
صنف قطعات يدکــي خودرو تهران يا شهرســتان 
هاي مربوطه اقــدام به خريد قطعه نماينــد و افزود: 
بدين ترتيب در صورت معيــوب بودن قطعات و بروز 
هر ايراد و مشکلي امکان پاســخگويي به خريداران 
وجود دارد. اين در حالي اســت که اتحاديه کســب 

و کارهاي مجــازي همچنان به فعاليــت خود ادامه 
 مي دهنــد و مشــکلاتي را بــراي صنــوف ايجاد 

نموده اند.
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم يدکي خودرو و ماشين 
آلات تهران در خصوص چالش هايي که فروشگاه هاي 
خارج از حيطه نظارت اتحاديه صنف لوازم يدکي براي 
مصرف کنندگان ايجاد مي کنند، گفت: اين فروشگاه ها 
بدون اينکه واحد صنفي باشند و نظارت درستي بر آنها 
وجود داشته باشد، اقدام به اخذ پروانه کسب از اتحاديه 
کشوري کسب و کارهاي مجازي نموده اند و بسياري از 
مشکلاتي که امروز در عرصه فروش مجازي انواع کالاها 
 از جمله قطعات يدکي شاهد هستيم؛ به دليل فقدان 

نظارت است.

فقدان نظارت در فروش مجازي انواع کالاها
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قاســم نوده فراهاني، رئيس اتاق اصناف ايران با 
بيان اينکه در حال حاضر گراني و توزيع نشدن 
به موقع کالا از سوي کارخانجات، مردم را اذيت 
مي کند، گفت: برخــي کارخانجات محصولات 
خود را قطره  چکاني عرضه مي  کنند. قاسم نوده 
فراهانــي، رئيس اتاق اصناف ايران در نشســت 
قرارگاه ملي نظارت و بازرســي بازار، با اشاره به 
افزايش قيمت کالاها و کاهش قدرت خريد مردم 
در سال هاي گذشته، اظهار کرد: قيمت در بازار 
بايد بر اساس عرضه و تقاضا و رقابت تعيين شود. 
وي با بيــان اينکه مردم از بازرســيهاي متعدد 
ناراضي هستند، پيشنهاد داد که در دو ماه پيش 
رو در کل کشور از بازرســان مشترک با حضور 
نماينده هر صنف استفاده شــود، گفت: چرا که 

بازرسان ديگر ممکن است اطلاعات کافي نداشته 
باشند و اين مشکل با کمک نماينده صنف برطرف 
خواهد شــد. فراهاني با تاکيد بر اينکه گراني با 
گران فروشي متفاوت است، تصريح کرد: در حال 
حاضر گراني و توزيع نشدن به موقع کالا از سوي 
کارخانجات مردم را اذيت مي کند. کارخانجات 
محصولات خود را قطره چکاني عرضه مي کنند. 
وي با بيان اينکه گرانفروشي با مديريت و بازرسي 
کنترل مي شود؛ اما گراني دست مديران رده بالا 
است، تصريح کرد: مشــکل کمبود بازرسان در 
کشور وجود دارد. جريمه تخلفات صنفي به خزانه 
دولت واريز مي شود که يک سوم آن بايد صرف 
بازرسان شود که محقق نشده و درخواست داريم 

اين قانون اجرا شود

تجارت ايران و هند در ســال ۲۰۲۲ با رشــد ۴۸ 
درصدی به ۲.۵ ميليــارد دلار رســيد و واردات 
فرآورده هــای نفتی ايران توســط هنــد در اين 
ســال ۴ برابر شــد. وزارت بازرگانــی و صنعت 
هند کل مبادلات تجاری اين کشــور با ايران در 
 ســال ۲۰۲۲ را دو ميليــارد و ۵۰۰ ميليون دلار 

اعلام کرد.
مبادلات تجاری ايران و هند در اين دوره با رشد ۴۸ 
درصدی نسبت به مدت مشــابه سال قبل مواجه 
شده است. کل مبادلات تجاری دو کشور در سال 
۲۰۲۱ بالغ بر يک ميليارد و ۶۹۳ ميليون دلار اعلام 
شده بود. صادرات هند به ايران در ماه های ژانويه تا 
دسامبر ۲۰۲۲ رشد ۴۴ درصدی را تجربه کرده و 
به يک ميليارد و ۸۴۷ ميليون دلار رسيده است. 
هند در سال ميلادی قبل از آن يک ميليارد و ۲۸۴ 

ميليون دلار کالا به ايران صادر کرده بود.
واردات هند از ايران نيز در ســال ۲۰۲۲ رشد ۶۰ 
درصدی داشته و به ۶۵۳ ميليون دلار رسيده است. 
هند در مدت مشابه سال قبل از آن ۴۰۹ دلار کالا 
به ايران صادر کرده بود. بر اساس اين گزارش برنج 

مهم ترين کالای صادراتی هند به ايران در ســال 
۲۰۲۲ بوده اســت به طوری که ۵۹ درصد از کل 
صادرات هند به ايران در اين سال مربوط به برنج 

بوده است.
صادرات برنج هند به ايران در سال ۲۰۲۲ با رشد 
۵۲ درصدی نسبت به سال قبل از آن مواجه شده 
و از ۷۱۹ ميليون دلار به يک ميليارد و ۹۸ ميليون 
دلار رسيده است. چای با ۸۶ ميليون دلار و شکر با 
۷۹ ميليون دلار به ترتيب دومين و سومين کالای 

صادراتی هند به ايران بوده اند.
همچنين فرآورده های نفتــی مهم ترين کالای 
وارداتی هند از ايران در ســال ۲۰۲۲ بوده و ۱۷۵ 
ميليون دلار فرآورده نفتی از ايران در اين سال وارد 
شده است. واردات فرآورده های نفتی ايران توسط 
هند در سال ۲۰۲۲ نسبت به سال قبل از آن ۴ برابر 
شده است. هند در سال پيش از آن ۴۳ ميليون دلار 
از اين کالا را از ايران وارد کرده بود. مواد خام توليد 
رنگ با ۱۵۲ ميليون دلار و ميوه با ۱۴۸ ميليون دلار 
به ترتيب دومين و سومين کالاهای وارداتی هند از 

ايران در سال ۲۰۲۲ بوده است.

ســعادتيان گفت: از ابتــدای امســال ۲۱ هزار 
بدهکار قطعی مالی شــامل بدهــکاران بانکی، 
چک هــای برگشــتی، مهريه و مشــمول ماده 
 ۷۷ قانــون شــهرداری ها ممنوع الخــروج 

شدند. 
ســيد صادق ســعادتيان اظهارداشــت: ممنوع 
الخروجی افرادی که بدهکاری آن ها قطعی شده 
اســت، طبق ماده ۱۷ قانون گذرنامه از وظايف 
گذرنامه اســت و متقاضی درخواست می کند و 
اداره گذرنامه فرد را ممنوع الخروج می کند يا از 

صدور گذرنامه برای وی خودداری می شود.
وی با اشاره به ماده ۷۷ قانون شهرداری ها توضيح 
داد: رفع هرگونه اختلاف بين مودی و شهرداری در 
مورد عوارض به کميسيونی مرکب از نمايندگان 

وزارت کشور، دادگستری و شورای اسلامی شهر 
ارجاع می شود و تصميم کميسيون مزبور قطعی 
است. بدهی هايی که طبق تصميم اين کميسيون 
تشــخيص داده شــود. طبق مقررات اسناد لازم 
الاجرا به وســيله اداره ثبت قابل وصول اســت و 
اجرای ثبت مکلف است طبق تصميم کميسيون 
مزبور به صدور اجراييه و وصول طلب شهرداری 

مبادرت کند.
مديرکل دفتر نظارت بر اجرای اســناد رســمی 
ســازمان ثبت اسناد و املاک کشــور با اشاره به 
اينکه ميزان بدهی اين افراد مشــخص نيســت، 
ادامه داد: ممکن اســت اين بدهی ها حداقلی يا 
بسيار زياد باشد و مهم اين است که بدهکار بودن 
اين افراد قطعی شده است و ممکن است برخی از 

اين افراد بدهی های ســنگينی داشته باشند که 
حتی با توقيف اموال آن ها هم امکان رفع ممنوع 

الخروجی وجود ندارد.
مديرکل دفتر نظارت بر اجرای اســناد رســمی 
سازمان ثبت اســناد و املاک کشــور افزود: اگر 
بستانکاری درخواست ممنوع الخروجی مديون 
را داشته باشد، می تواند از طريق مراجعه به دواير 
ثبت اســناد اقدام کند و درصورتــی که امکان 
مراجعه به اين شــعب را نداشــته باشد، امکانی 
فراهم شده است تا بتواند درخواست های خود را 
به دفاتر اسناد رسمی و دفاتر ازدواج و طلاق ارائه 
دهد و براساس درخواست های ثبت شده، موضوع 
به صورت برخط به ادارات و شــعب اجرای اسناد 

رسمی منعکس می شود.

رئيس انجمن صنفی سی ان جی گفت: با توسعه صنعت 
سی ان جی می توان ميزان مصرف بنزين را روزانه تا ۲۰ 
ميليون ليتر کاهش داد، اما متاسفانه تصميم جدی در 
اين راستا صورت نمی گيرد. محسن جوهری با تاکيد بر 
اينکه تا کنون هيچ تقاضايی از صنعت سی ان جی برای 
کمک به بهينه سازی مصرف بنزين نشده است، تصريح 
کرد: اين در حالی است که صنعت سی ان جی می تواند 

در کاهش مصرف بنزين کمک شايانی داشته باشد.
وی با بيان اينکه اگر دولت تقاضای توســعه صنعت 
سی ان جی را داشته باشد در کوتاه مدت می توان اين 
امر را محقق کرد، اما بايد توجه داشت که مشکل اصلی 
کمبود خودروهای دوگانه سوز است، اظهار کرد: اگر 
بتوان تعداد خودروهای دوگانه سوز را افزايش داد و از 
طرفی ديگر با ايجاد ساز و کاری تقاضا در اين عرصه را 

افزايش دهيم، بی شک جايگزينی اتفاق می افتد.
به گفته رئيس انجمن صنفی سی ان جی خودروهای 

دوگانه سوز درصورتی که افراد به جايگاه سی ان جی 
دسترسی داشته باشند بيشــتر تمايل به استفاده از 
سی ان جی دارند، در برخی کلان شهرها تعداد جايگاه ها 
کم و نياز به احداث جايگاه جديد است اما در بسياری 
از شهرستان ها بين ۵۰ تا ۷۰ درصد ظرفيت جايگاه ها 
خالی است و مشکل انتظار برای سوختگيری را ندارند. 
جوهری ادامه داد: در تهران با تعداد خودروهای دوگانه 
ســوز فعلی نيازمند احداث حدودا ۱۵ جايگاه ديگر 
هســتيم که بايد تدابير لازم برای اين مساله صورت 

بگيرد.
وی افزود: با توجه به قيمت بــالای زمين در تهران و 
ميزان کارمزد جايگاه ها در کلان شهرها در حال حاضر 
احداث جايگاه فاقد صرفه اقتصادی بودهکه در صورت 
همکاری شهرداری تهران اين موضوع قابل حل است. 
در استان سيستان و بلوچســتان نيز نياز به احداث 
جايگاه های سی ان جی برای رفاه حال مردم آن استان 

وجود دارد. وی با بيان اينکه بزرگترين مشکل در صنعت 
سی ان جی اين است که تصميمات، پشت درهای بسته 
صورت می گيرد، تاکيد کرد: در بحث هوشمندسازی 
جايگاه ها هيچ اهميتی به مکاتباتی که داشتيم داده 
نشــد و در نهايت تصميماتی که اخذ شد نيز محکوم 

به شکست شد.
رئيس انجمن صنفی سی ان جی با اشاره به دلايل عدم 
اجرای هوشمندسازی در جايگاه های سی ان جی، اظهار 
کرد: مصوبه ای در سال ۱۳۹۷ برای اين مساله ابلاغ شد 
و دولت وزارت نفت را مکلف به اجرای هوشمندسازی 
جايگاه های سی ان جی کرد ولی طرحی که وزارت نفت 
برای هوشمندسازی در نظر داشت بسيار فراتر از بحث 
ايمنی بود. به گفته جوهری در نهايت طرح به اندازه ای 
بزرگ شد که نتوانستند آن را اجرايی کنند و همين 
موضوع موجب شد که تا کنون اين طرح در جايگاه ها 

اجرايی نشود.

ملــی  رئيــس مجمــع 
صادرکننــدگان دام ايران 
قيمــت دام ســبک نــر 
کشتاری ۱۲۲ تا ۱۲۵ هزار 
تومان و قيمت گوساله نر 
کشــتاری در محدوده ۱۰۵ تــا ۱۰۷ تومان اعلام 
کرد. منصور پوريان درباره وضعيت قيمت، عرضه 
و صادرات و واردات دام اظهار داشــت: از يک و نيم 
ماه گذشته صادرات دام زنده متوقف شده است، کل 
صادرات امسال ۳۵۰ هزار راس معادل ۱۴ هزار تن و 
به ارزش ۴۴ ميليون دلار بوده است. گوشت منجمد 
و به تازگی گوشت غيرمنجمد وارد می شود اما در 

کل واردات دام زيادی نداريم زيرا صرفه ای ندارد.
وی افزود: ما در داخل کشــور کمبود دام و گوشت 
نداريم، در هفته های اخير جهش قيمتی در گوشت 
گرم داشــتيم اما نيازی به واردات نداشتيم چون 
کمبودی وجود نداشــت. فقط برای جلوگيری از 

شتاب قيمت قرار بر اين شــد واردات انجام شود؛ 
در زمستان شرايط کشور در بحث دام خاص است 
نخست اينکه زايش در اين فصل انجام می شود يعنی 
بخش زيادی از جمعيــت دامی درگير اين موضوع 
می شود. مسئله ديگر اينکه به دليل شرايط جوی 
جابجايی دام کم می شود و به طور کلی در زمستان 

تقاضا افزايش می يابد.
رئيس مجمع ملی صادرکنندگان دام ايران تصريح 
کرد: پشتيبانی امور دام در ســال ۱۴۰۱ از منابع 
داخلی ذخيره سازی انجام داد و در کل ذخاير خوبی 
داشته و در بازار نيز عرضه شــده است، به طوری 
که قيمت تعريفی برای گوشت منجمد دام سبک 
گوسفندی و گوســاله ۱۵۰ تومان بوده است.  وی 
گفت: از لحاظ داشته های موجود در بخش گوشت 
قرمز مشــکلی وجود ندارد، مشکل جهش قيمتی 
اخير در کالاها است که ســبب شد قيمت گوشت 
قرمز نيز سرعت قيمتی بالايی بگيرد، البته از اواسط 

هفته گذشته ثبات قيمت را شاهديم.
پوريان با بيان اينکه ۹۹ درصد ميادين تواسط افراد 

شــخصی اداره می شود و دســت دامدارن نيست، 
خاطرنشان کرد: افزايش قيمت دام دست ميدان دار 
است و نه دامدار. دامداران با آزاد شدن قيمت ها و بالا 
رفتن نرخ نهاده و بسياری موضوعات ديگر مشکلات 
زيادی داشتند، ضمن اينکه مازاد دام و نبود حمايت 
لازم نيز مزيد بر علت بوده است. وی بيان داشت: ما 
امسال سال خوبی داشتيم زايش های خوبی را در 
کشور شــاهد بوديم، مراتع فصلی در جنوب کشور 
هم اوضاع خوبی داشــتند، بنابراين با گرم شــدن 
هوا بخش زيادی از دام توسط دام عرضه می شود و 
شاهد فراوانی عرضه دام سبک در ميادين خواهيم 
بود بعبارت ديگر در بخش گوشت کمبودی وجود 

ندارد و عرضه بالا خواهد رفت.
رئيــس مجمع ملــی صادرکننــدگان دام درباره 
تقاضا گفت: تقاضا در کشــور مشــخص بالاست 
اما با توجه به گران شــدن کالاها نســبت به سال 
گذشته؛ صد در صد تعداد زيادی از مصرف کنندگان 
را از دســت می دهيــم و بخش ديگــری ميزان 
مصرف خود را کاهــش می دهند، البته قشــری 

از مصرف کنندگان گوشــت قرمز رســتوران ها و 
هتل ها و متقاضی ثابت هســتند، اما عملا با توجه 
به رصد ميدانی تقاضا کم و شرايط اقتصادی سبب 
 شده بســياری از خانوارها مصرف را کاهش دهند، 
اما عرضه زياد است. وی در ادامه بيان داشت: فاصله 
قيمتی بين گوشت گرم و منجمد زياد و بی سابقه 
است، هميشه فاصله گوشت منجمد و تازه ۲۰ هزار 
تومان بوده اســت اما اکنون فاصله زياد شده و اين 
نشــان می دهد تبليغات زيادی برای گوشت گرم 
صورت گرفته است اما گوشت منجمد با وجود قيمت 
خوب به سختی جذب بازار می شود. پوريان قيمت 
دام سبک نر کشــتاری ۱۲۲ تا ۱۲۵ هزار تومان و 
قيمت گوساله نر کشتاری در محدوده ۱۰۵ تا ۱۰۷ 
تومان اعلام کرد.  وی تاکيد کــرد: واردات حلال 
مشکل نيســت، ما با حجم زيادی از دام و گوشت 
در روزهای آينده روبرو خواهيــم بود و بايد فکری 
به حال اين مجموعه از دام و گوشت باشيم تا مثل 
مرغداری ها دچار مشکل نشوند. بايد دام را سريع به 
کشتار و ذخيره سازی ببريم و يا صادر کنيم، چون 
مجموع زياد دام سبب می شود توان نگهداری از دام 
را با خشک کشدن مراتع کاهش يابد. بنابراين بايد 
سياست درست خريد حمايتی و تضمينی در ۶ ماه 
اول سال انجام دهيم زيرا عرضه انبوه دام داريم بايد 
 اقداماتی انجام شود تا شاهد بالا رفتن قيمت و عدم 

تعادل نباشيم.
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فاصله بی سابقه قیمتی بین گوشت گرم و منجمد 

کمبود گوشت نداریم

۲۱ هزار بدهکار مالی ممنوع الخروج شدند

کاهش ۲۰ میلیون لیتری مصرف بنزین تنها با یک تصمیم

رئیس اتاق اصناف ايران:

برخی کارخانجات محصولات را قطره چکاني عرضه می کنند

صادرات فرآورده نفتی ايران به هند ۴ برابر شد

تجارت ۲.۵ میلیارد دلاری ایران و هند

اصلاحیه آگهي  مناقصه عمومي - دو مرحله اي همراه 
با ارزیابی کیفی  شماره 1401/۱-۱۰3

بشماره ثبت سامانه تداركات دولت » ستاد« : ۲۰۰۱۰۰۱۲۲۴۰۰۰۱۰7
اصلاحیه چاپ شده نوبت اول و نوبت دوم  

 
پيــرو چــاپ آگهــي هــاي نوبــت اول و دوم مــورخ 1401/11/19 و 1401/11/۲۵ روزنامه کســب و کار مربوط 
به  مناقصه شماره 103-1401/1  با موضوع خريد 60 عدد مقره اتکايی سراميکی 400  کيلوولت بدينوسيله موارد ذيل 

مطابق جدول اصلاح ميگردد .
1- زمان دريافت اسناد

۲- مهلت ارسال پيشنهادات 
3- زمان گشايش پاکات

لازم به ذکر است کليه فرآيندهاي برگزاري مناقصه ازدريافت اسناد تا ارائه پيشنهاد و همچنين گشايش پاکات ، مطابق 
فرآيند تعربف شده در بستر سامانه تدارکات الکترونيك دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

 
۱- ارائه پروانه معتبر بهره برداری توليد از وزارت صمت.

۲- ارائه اسناد وگواهينامه هاي معتبر مطابق با استانداردهاي توليد از شورای ارزيابی توانير الزامات مورد نياز

۷۱۷/۴۹۳/۳۳۷ ريال معادل » هفتصد و هفده ميليون و چهارصد و نود و سه هزار و سيصد و سی و هفت ريال 
تمام «

مبلغ ضمانتنامه 
)شرکت در فرآيند ارجاع کار(

آييــن  ..( مطابــق  . نقد( ،ضمانتنامه بانکي،. واريزی)وجــه  تضمين هاي معتبر )شــامل فيش 
نامه تضامين دولتي مصوبه هيأت وزيران بشماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ هـ مورخ ۱۳۹۴/۹/۲۲ واصلاحيه هاي 

بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

نوع ضمانتنامه
)شرکت در فرآيند ارجاع کار(  

www.setadiran.ir سامانه »تدارکات الکترونيک دولت )ستاد(« به آدرس محل دريافت و ارسال اسناد:

از ساعت ۰۹:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۶  الي ساعت ۱۹:۰۰ روز يکشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۷ زمان دريافت اسناد:

تا ساعت ۱۵:۳۵روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۲. مهلت ارسال پيشنهاد

ساعت ۰۸:۳۰ صبح روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۳. زمان گشايش پاکات:

۱۴/۳۴۹/۸۶۶/۷۴۳ ريال معادل » چهارده ميليارد و ســيصد و چهل و نه ميليون و هشــتصد و شصت و 
شش هزار و هفتصد و چهل و سه ريال تمام «. قيمت پايه مناقصه:

 

به پيشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از ميزان مقرر، چك شخصی و نظايرآن که مغاير با 
آيين نامه مذکورباشد، ترتيب اثر داده نخواهد شد.

همچنين به  پيشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پيشنهاداتي که بعد از موعد مقرر در اسناد واصل شوند مطلقآ 
ترتيب  اثر داده نخواهد شد. ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج ميباشد.

مراتب در سايت معاملات توانير به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main.صرفا جهت 
اطلاع رساني درج گرديده است

                                           
روابط عمومي  شرکت برق منطقه اي مازندران و گلستان ميم الف: 146۲۵04

نوبت اول
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با حضور وزیر اقتصاد:
“پولت” رونمایی شد

مراســم رونمایی از طرح ها و محصولات جدید بیمه ای چهارشــنبه مورخ سوم اسفند 
ماه 1401 در مرکز نــوآوری بیمه مرکزی با حضور وزیر اقتصــاد، رئیس بیمه مرکزی 
و جمعی از مسئولان با حضور ســید مهدی صادقی نمازی هم بنیان گذار و مدیرعامل 
شــرکت همراه بیمه ی خلیج فــارس و مدیران ارشــد بیمه ی مرکزی از اپلیکیشــن 
"پولت" رونمایی شــد و در حاشیه این مراســم نمایشــگاهی با رویکرد ارائه خدمات 
 صنعت بیمه بــا بهره گیری از تحول دیجیتــال با حضور شــرکت های دانش بنیان در 

حوزه بیمه برگزار شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی، احســان خاندوزی با تاکید بر اینکه در کشــور از ظرفیت 
توانمندی های نظری برای پیشبرد و گره گشــایی از مسائل اقتصادی به خوبی استفاده 
نمی شود، تاکید کرد: در آستانه تدوین و تصویب توسعه برنامه هفتم باید در سال آینده از 
گذشته درس بیاموزیم و با استفاده از ابزارها و بهبود عملکردها برای کشور فصل جدیدی را 
برای برنامه ریزی اقتصادی رقم بزنیم و این بهانه خوبی است تا در مورد دستورالعمل های 

اجرایی به اجماع برسیم.
آقای مهندس مجید بهزادپور رئیس بیمه مرکزی هم با اشاره به دستاوردهای موفق 1401، 
بیان کرد به شش شرکت جدید با عملکرد بالا در حوزه بیمه مجوز داده شده است که این 
مجوزها در حوزه های تخصصی بیمه های اتکایی و بیمه های زندگی صادر شده اند. بهزادپور 
از طرح ها و اتفاقات خوب آینده خبر داد که در زمینه سلامت و نظام بهداشتی به صورت 
مشترک با صندوق توسعه ملی و صندوق توسعه نوآوری در حال انجام است. یکی دیگر از 
طرح های مشترک پروژه کروکی آنلاین است که به طور مشترک با پلیس راهور انجام شده 

و در نیمه شعبان افتتاح می شود. 
در این همایش سید مهدی صادقی نمازی به تشــریح ظرفیت ها و امکانات اپلیکیشن 
"پولت" پرداخت و در تبادل نظر با حضور مدیران ارشد بیمه مرکزی به امکان استفاده 
از این اپلیکیشن برای سرعت بخشیدن به فرآیند ارزیابی خسارت آنلاین و رابط کاربری 
آسان این اپلیکیشن اشاره کرد. وی افزود هدف دیگر این اپلیکیشن از بین بردن مشکلات 
بیمه شوندگان و زدودن دیدگاه های منفی نسبت به فرآیند ارزیابی و پرداخت خسارت 
بیمه های خودرو است و از طرفی دیگر بهره مندی سامانه ی پولت از هوش مصنوعی فرآیند 

ارزیابی خسارات را ساده تر و سریع تر کرده است.
در این نمایشگاه موسسه ارزیابی خسارت بیمه ای دانش بنیان همراه بیمه خلیج فارس 
)پولت( با ایجاد استانداردهای جدید خدمات پرداخت خسارت با امکان پرداخت خسارت 
به صورت آنلاین با سرعت زیادی در بین مردم و صنعت بیمه جای خود را باز کرده و به 
سرعت در حال فراگیرشدن و ترویج فرهنگ خدمات سهل، امن و شفاف با شعار "پولت 

خاطره خوب یک تصادف" مورد رونمایی و توجه قرار گرفت.

فراخوان دانش بنیان ها برای حضور در نمایشگاه های بین المللی کنیا 
خانه نــوآوری و فناوری ایران در کنیــا )iHiT( فراخوان حضور در نمایشــگاه های 
بین المللی کنیا را منتشر کرد.  شرکت های دانش بنیان و فناور می توانند با استفاده از 
حمایت ۷0 درصدی صندوق نوآوری و شکوفایی و با حمایت مرکز تعاملات بین المللی 
علم و فناوری معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری در 
این فراخوان مشارکت کنند. این شــرکت ها فرصت حضور در 3 نمایشگاه هم زمان 
»دهمین دوره نمایشگاه نفت و گاز«، »چهاردهمین دوره نمایشگاه برق و انرژی« و 
»هشتمین دوره نمایشگاه سلول های خورشــیدی« را دارند و تا 20 اسفندماه سال 
1401 می توانند برای ثبت نام و اعلام حضور در این نمایشگاه ها اقدام کنند. حمایت 
۷0 درصدی صندوق نوآوری و شکوفایی برای شرکت های دانش بنیان و تامین مالی 
همه هزینه ها به صورت اخذ تســهیلات از صندوق توسعه صادرات و تبادل فناوری 
از جمله تسهیلاتی اســت که برای حضور در این فراخوان در نظر گرفته شده است. 
نمایشگاه های بین المللی کنیا به صورت هم زمان 28 تا 30 اردیبهشت ماه سال 1402 
برگزار خواهد شــد و علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشــتر می توانند با شماره 

۷1۶2۶۹553- 254+ تماس بگیرند.

هشدار صندوق بین المللی پول به کشورهای عضو درباره ارز دیجیتال
صندوق بین المللی پول )IMF( در بیانیه ای هشدار داد که ارزهای دیجیتال نباید به ارز 
رسمی یا قانونی کشورها تبدیل شوند. صندوق بین المللی پول )IMF( در بیانیه ای که 
منتشر کرد، هشدار داد که ارزهای دیجیتال نباید به ارز رسمی یا قانونی کشورها تبدیل 
شوند. در این بیانیه خلاصه ای از مذاکرات صورت گرفته درباره برنامه عملیاتی ۹ ماده ای 
این صندوق برای نحوه برخورد کشــورها با دارایی های رمــز ارز، که عنوان آن "عناصر 
سیاست های مؤثر برای دارایی های رمزارز" نام دارد و پیش از این در ماه جاری میلادی 

برگزار شد، آمده است.
این بیانیه همچنین "راهنمایی هایی را برای کشورهای عضو صندوق بین المللی پول در 
مورد عناصر کلیدی یک واکنش مناسب سیاســتی به دارایی های رمزارز" ارائه کرد. بر 
اساس این سند، توصیه اصلی صندوق بین المللی پول این است که "با تقویت چارچوب های 
سیاست پولی و عدم اعطای وضعیت ارز رسمی یا وضعیت پول قانونی به دارایی های رمزارز، 

از حاکمیت و ثبات پولی حفاظت شود.”
هیئت مدیره این صندوق خاطرنشان کردند که پذیرش گسترده دارایی های ارز دیجیتال 
"می تواند اثربخشی سیاست پولی را تضعیف کند، اقدامات مدیریت جریان سرمایه را دور 
بزند و خطرات مالی را تشدید کند. در این بیانیه آمده است که صندوق بین المللی پول 
از کشورها می خواهد تا بر روی اتخاذ قوانین مالیاتی و تنظیم مقررات دارایی های رمز ارز 
تمرکز کنند. این صندوق در ادامه تأکید کرد که با توجه به انحلال اخیر چندین صرافی رمز 

ارز، عدم انجام این کار اکنون "غیرقابل دفاع" است.
بیانیه صندوق بیــن المللی پــول می افزاید: مدیــران توافق کردند کــه )اعمال( 
ممنوعیت های سخت گیرانه اولین گزینه نیست اما )به منظور محدود کردن خطرات 
رمزارز( محدودیت های هدفمند می تواند اعمال شود. با این حال، تعدادی از مدیران 
معتقد بودند که احتمال ایجاد ممنوعیت های مســتقیم نباید رد شــود... پذیرش 
فزاینده دارایی های رمز ارز در برخی کشــورها، ماهیت فراسرزمینی این دارایی ها 
و ارائه دهندگان آن، و همچنین افزایش ارتباطات متقابل با سیســتم مالی، پاسخی 

جامع، پایدار و هماهنگ را می طلبد.
بر اساس این گزارش، سال گذشته میلادی، نزدیک به 1.4 تریلیون دلار از بازار رمز ارز با 
ورشکستگی شرکت های فعال در این بخش از بین رفت. این بحران با فروپاشی صرافی  
FTX، دومین صرافی بزرگ ارز رمزنگاری شده جهان در زمان ورشکستگی آن، شروع شد.

اریکسون ۸۵۰۰ کارمندش را اخراج می کند
طبق یادداشتی که شرکت اریکسون برای کارمندانش ارسال کرده، به عنوان بخشی از طرح 
کاهش هزینه هایش، 8500 نفر از نیروهای انسانی خود را در سراسر جهان اخراج می کند. 
این در حالی است که شرکت های بزرگ فناوری مانند مایکروسافت، متا و آلفابت به دلیل 
شرایط اقتصادی هزاران کارمند خود را اخراج کرده اند. بنابراین اقدام اریکسون بزرگترین 

میزان اخراج کارمندان در صنعت مخابرات است.
مدیرارشد اجرایی اریکسون در این یادداشت نوشته است: شیوه مدیریت اخراج کارمندان با 
توجه به روش های مختلف در هر کشور متفاوت خواهد بود. در چند کشور اخراج نیروهای 

انسانی از همین هفته آغاز شده است.
این شرکت که بیش از 105 هزار کارمند در سراسر جهان دارد، دوشنبه هفته گذشته اعلام 
کرد حدود 1400 کارمندش را در سوئد اخراج می کند. شرکت تولید کننده تجهیزات 
مخابراتی سوئدی در دسامبر 2022 میلادی اعلام کرد تا پایان 2023 میلادی ۹ میلیارد 
کرون )معادل 880 میلیون دلار( از هزینه هایش را کاهش می دهد زیرا تقاضا در برخی 

بازارها از جمله آمریکای شمالی کاهش یافته است.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور از 
صادرات یــک میلیارد دلاری 
شــرکت های دانــش بنیان 
کشور در سال جاری خبر داد 
و گفت: برآورد می شــود رشــد 20 تا 25 درصدی در 
صادرات شرکت های دانش بنیان داشته باشیم. روح الله 
دهقانی فیروزآبادی در دانشگاه صنعتی اصفهان افزود: 
این میزان صادرات با وجود همه محدودیت های موجود 

اتفاق افتاده است.
وی با بیان اینکه آمار صادرات برای 2 بخش شرکت های 
دانش بنیان و محصولات دانش بنیان متفاوت اســت، 
اظهار داشت: آماری که تاکنون از صادرات شرکت های 
دانش بنیان در سال جاری داریم نزدیک به یک میلیارد 
دلار است و آمار دقیق محصولات دانش بنیان با اطلسی 

که در حال تهیه آن هستیم مشخص می شود.
دهقانــی فیروزآبادی همچنین از 2 برابر شــدن تعداد 
شرکت هایی که امســال دانش بنیان شدند خبر داد و 
گفت: نزدیک به یکهزار و ۶00 شــرکت در سال جاری 

بعنوان دانش بنیان ثبت شــدند درحالیکه پارسال این 
تعداد بین ۷00 تا 800 شرکت بود. وی با بیان اینکه هنوز 
تا هدفگذاری که رهبر معظم انقلاب داشــته اند فاصله 
داریم، افزود: با حدود هشــت هزار شرکت دانش بنیان 
در کشور ظرفیت عظیمی وجود دارد که اگر مدیریت و 
به زنجیره ارزش واقعی متصل شوند می توانند حرکت 

بزرگی ایجاد کنند.
وی با اشاره به اینکه امسال سال شــروع توجه واقعی به 
دانش بنیان ها بعنوان یکی از کلیدهای اصلی حل مساله 
در کشور بود، اظهار داشت: تا 10 سال آینده توجه جدی 
به اقتصاد دانش بنیان را بویژه در برنامه هفتم توســعه 
خواهیم داشــت. دهقانی فیروزآبادی بــا تاکید بر اینکه 
امســال اتفاق های خوبی در این عرصه در کشور افتاد، 
گفت: بزرگترین اتفاق، تصویــب قانون جهش تولید بود 
که همه آیین نامه های آن تصویب شــده و اگر 10 سال 
بطور قوی و محکم اجرا شود بخش قابل توجهی از اقتصاد 
ما دانش بنیان می شود. وی اضافه کرد: ۶0 تا ۷0 درصد 
حمایت های معنوی و مادی معاونــت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری از طرح های مبتنی بر نیازهای واقعی 

کشور است تا به زنجیره ارزش بالادست متصل شوند.
وی از جمله این مزیت ها و موضوع ها را انرژی، معدن، 
امنیت غذایی، کشاورزی و دامی، سلامت، حمل و نقل و 

اقتصاد دیجیتال دانست. دهقانی فیروزآبادی همچنین 
با تاکید بــر اینکه جریان خوبی در اســتان اصفهان در 
حمایت واقعی از شرکت های دانش بنیان و ایجاد فرصت 
برای رفع نیازهای واقعی صنایع، سرمایه گذاری و توسعه 
فناوری های آینده راه افتاده اســت، افزود: در دانشگاه 
صنعتی اصفهان هم کارهای بزرگی انجام شــده و این 
جریان جوان کشــور رقم زننده گام دوم انقلاب است. 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
روز شنبه از طرح ملی رادار مراقبت ثانویه فرودگاهی در 
دانشگاه صنعتی اصفهان بازدید کرد. دهقانی فیروزآبادی 
در ســفر خود به اصفهان، در همایش و نمایشگاه مسیر 
زاینده به میزبانــی فولاد مبارکه اصفهان در شــهرک 
 علمی و تحقیقاتــی اصفهان و در قرارگاه اســتانداری 

حضور می یابد.

صادرات شرکت های دانش بنیان کشور به یک میلیارد دلار رسید

گسترش بازارهای صادراتی دانش بنیان ها

هموارسازی مسیر حرکت دانش بنیان ها
مهدی غیبی، کارشناس فناوری 

رشد استارت آپ ها و شرکتهای دانش بنیان به لحاظ نقش مهمی که در توسعه اقتصاد دیجیتال دارند حائز اهمیت است. تمرکز بر اشتغالزایی این کسب وکارها در بلندمدت می تواند بر کاهش نرخ بیکاری تاثیر بزرگی داشه باشد. شرکتهای 
نوپا و دانش بنیان باید با تمرکز بر تولید و با حمایت دولت بازارهای داخلی و خارجی ثابت و رو به افزایش را در اختیار بگیرند. با افزایش فعالیت این شرکتها نه تنها به ایجاد شغل کمک کرده ایم بلکه رشد درآمدهای ارزی را نیز خواهیم 

داشت. با افزایش درآمدهای ارزی می توان ثبات اقتصادی ایجاد کرد. در مرحله تولید کالا باید دولت و دستگاه های مربوطه برای بازاریابی و پیدا کردن مشتری در بازارهای بین المللی دست به دست این شرکتها دهند. 
همچنین وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند که نسل جوان با کمترین سرمایه ها می توانند کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند داشت. امری که از سوی استارت آپ ها بیشترین 
نیاز به آن احساس می شود، امر سرمایه گذاری است. بخش سنتی سرمایه گذاران در کشور به تدریج و با دیدن موفقیت های نسل جوان در ایجاد استارت آپ ها و رونق آن ها برای سرمایه گذاری در حوزه های دیجیتالی ترغیب خواهند شد.

با تمام این اوصاف شرکت های نوپا می توانند در هر شکلی و به هر اندازه ای ایجاد شوند اما سرمایه گذارها به طور کلی به آن دسته از شرکت های نوپایی جلب می شوند که نسبت خطر به سود بالایی دارند و مقیاس پذیرتر هستند. معمولاً یک 
شرکت نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری نسبت به یک شرکت جاافتاده دارد، یعنی می تواند با سرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینهٔ رشد بیشتری نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد. 

شرکت های نوپا برای رشد سریع خود نیاز به جذب سرمایه دارند و در این راه گزینه های مختلفی دارند. شرکت های دیگر یا افراد سرمایه گذار می توانند به شرکت های نوپا با تبادل پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود را شروع 
کنند؛ هرچند در عمل خیلی از شرکت های نوپا توسط بنیانگذارانشان سرمایه گذاری می شوند. اگر ارزش یک شرکت بر اساس فناوری خاص آن شرکت باشد، مهم است که بنیانگذاران بتوانند از مالکیت معنوی ایده های خود حفاظت کنند.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در سال آینده 
100 درصد خدمات دســتگاه های اجرایی به صورت 
برخط انجام می شود تا مردم نیازی به مراجعه حضوری 
به دستگاه های اجرایی نداشته باشــند. عیسی زارع 
پور در سالن شهدای دولت استانداری کرمانشاه بیان 
داشت: برخط شدن خدمات دستگاه های اجرایی منجر 
به افزایــش رضایت مردم و از بین رفتن زمینه فســاد 
امضاهای طلایی می شود.او افزود: در 11 ماه گذشته 
۹3 درصد دستگاه های اجرایی به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند متصل شــده اند و حداقل 30 درصد 

خدماتشان را از این طریق ارایه می کنند.
وی در ادامه با اشاره به قدمت 10 ساله مبحث راه اندازی 
شبکه ملی ارتباطات در کشور گفت: برخی کشورهای 
پیشرفته این موضوع را دنبال و حتی برخی نیز آن را راه 
اندازی کرده اند.زارع پور افزود: تا ابتدای دولت سیزدهم 
تنها 23 درصد این طرح پیشرفت داشته اما اکنون این 
میزان به 5۷ درصد رسیده است و این بدین معناست 
که که در 1۷ ماه اخیر یک ونیم برابر یک دهه گذشته 

در این حوزه کار شده است.
وی تاکید کرد: این شبکه چیزی نیست جز یک شبکه 
پر ســرعت و با کیفیت و امن در گســتره جغرافیایی 
جمهوری اسلامی ایران که بر روی این شبکه خدمات 
با کیفیت و پر ســرعت به مردم ارایه می شــود.وزیر 
ارتباطات مهمترین پروژه شبکه ملی ارتباطات را فیبر 
نوری منازل و کسب و کارها عنوان کرد و گفت: هدف 
این است که تا سال 1404 حدود 20 میلیون پوشش 
در شبکه فیبر نوری ایجاد شود.زارع پور تاکید کرد: زیر 
ساخت توسعه آینده کشــور فیبر نوری است چرا که 

سرعت گیگابیت بر ثانیه به مردم ارایه می دهد.
او افزود: گسترش شبکه فیبر نوری یک کار ملی است 
و نباید به دید تجاری به آن نگاه شــود هرچند در بلند 

مدت زیرساخت توسعه اقتصاد کشور نیز خواهد بود.
آنچنان که وی وعده داد: شرکت آســیاتک به عنوان 
اپراتور تا خرداد ماه 1402 کل شــهر کرمانشاه و چند 
شهر دیگر استان را تحت پوشش شبکه فیبر نوری قرار 

خواهد داد.
زارع پور در بخش دیگری از سخنانش به موضوع اقتصاد 
دیجیتال اشــاره کرد و گفت: با دستور رییس جمهور 
توجه به اقتصاد دیجیتال ماموریت جدید این وزارتخانه 
است چرا که دهه های آینده متعلق به اقتصاد دیجیتال 
است.او افزود: امروزه سهم اقتصاد دیجیتال تا 40 درصد 
تولید ناخالص برخی کشورهاست و ما هم باید در این 
حوزه جایگاهی به دســت بیاوریم چرا که از میان 10 
 ICT شرکت برتر دنیا بیشترین ســهم متعلق به حوزه
است و این موضوع ظرفیت این حوزه را برای خلق ارزش 

و رفاه برای مردم بیان می کند.
زارع پور در ادامه به موضوع محدودیت اینترنت اشاره 
کرد و گفت: به دنبال محدودیت هایی که بنا به تصمیم 
نهادهای امنیتــی بر روی پلت فرم هــای واتس آپ و 
اینتســتاگرام اعمال شــد تمام تلاش ما در مجموعه 
وزارت ارتباطات این بود که تجربه تلخ سال ۹۷ تکرار 
نشود.وزیر ارتباطات ادامه داد: بعد از فیلتر شدن تلگرام 
در آن سال مردم به دنبال استفاده از برنامه های داخلی 
بودند اما این برنامه ها پاسخگوی نیازهای مردم نبودند.

زارع پور افزود: اما این بار با حمایتی که از شرکت های 
دانش بنیان شد حدود ۷0 درصد مردم به پلت فرم های 
داخلی روی آوردند و بیــش از 35 میلیون نفر فعالیت 
های خودشان را به پلت فرم های داخلی آورده اند. وی با 
بیان اینکه این اعداد را قبلا حتی تصور هم نمی کردیم 
که چنین ظرفیتی در داخل کشور وجود داشته باشد؛ 
افزود: به دنبال اضافه کردن قابلیت های جدید به پلت 
فرم های داخلی هستیم تا بتوانند رقابت کنند و حتی 

اگر پلت فرم های خارجی برگشتند مردم همچنان از 
پلت فرم های داخلی استقبال کنند.

زارع پور در ادامه به دیگر ماموریــت وزارت ارتباطات 
اشاره کرد و گفت: در حوزه فضایی اتفاقات مهمی رخ 
داده است به گونه ای که در سال گذشته ۶ پرتاب فضایی 
داشته ایم و این حجم از فعالیت فضایی در یک سال بی 

سابقه بوده است.
وی تاکید کرد: ما می توانیم در آینده نزدیک به صادر 
کننده خدمات فضایی تبدیل بشــویم و این ماهواره 
هایی که پرتاب می شوند قرار است تا مشکلات مردم 
را حل کنند.راه اندازی اینترنت کودک و نوجوان دیگر 
خدماتی بود که زارع پور به ان اشــاره کــرد و گفت: 
امکانی فراهم کــرده ایم که والدیــن تعیین کنند که 
متناســب با فرزندان از چه فضاهایی استفاده کنند به 
 گفته وی ســامانه ir.45۶ به همین منظور راه اندازی 

شده است.
وزیر ارتباطات در پایان تاکید کرد که 120 روســتای 
بالای 20 خانوار باقی مانده اســتان که هنور به شبکه 
اینترنت متصل نیســتند نیز تا هفته دولت سال آینده 
متصل خواهند شد.در این نشســت چند طرح وزارت 
ارتباطات از جمله ساختمان اداره پست سرپل ذهاب 
که بعد از زلزله سال ۹۶ آسیب دیده بود با زیربنای 400 
متر و نیز دفتر پست ازگله با زیربنای 100 متر و با اعتبار 
حدود 85 میلیون ریال افتتاح شــد. همچنین ۶ باجه 
بانکی روستایی پست بانک با اعتبار 10 میلیارد ریال و 

اشتغالزایی 12 نفر افتتاح شد.
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات بــا تاکید بر اینکه 
زیر ساخت توسعه آینده کشور فیبر نوری است گفت: 
امروز این پروژه در کرمانشــاه کلید خورد و امیدواریم 
تا مرداد ماه ســال آینده و همزمان با روز کرمانشــاه 
این شــهر و تعدادی از شهرهای اســتان زیر پوشش 

شــبکه فیبر نوری قرار بگیرد. به گزارش مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، عیســی زارع پور در جلسه شــورای اداری 
استان کرمانشــاه و پس از افتتاح پروژه های ارتباطی 
اســتان با تاکید بر اینکه اعتقــاد دارم در مقطع فعلی 
آن چه بیش از هر چیزی کشــور به آن نیــاز دارد کار 
مجاهدانه و عالمانه اســت گفت: باید هر دو مفهوم را 
مورد توجه قرار دهیم. هم کار عالمانه که بر اساس طرح 
و برنامه و نقشه مشخص باشد و هم ضروری است کار 
 مجاهدانه و شبانه روزی داشــته باشیم که نتیجه آن 

می شود کارآمدی. 
وی افزود: در حال حاضر دشمنان نظام و انقلاب تلاش 
دارند اینگونــه القا کنند که نظام جمهوری اســلامی 
ناکارآمد اســت. خیر؛ جمهوری اسلامی ایران کارآمد 
است و به لطف الهی همچنان مسیر رشد و ترقی خود 
را طی خواهد کرد.  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
ادامه داد: الان مهمترین مسئله ای که در کرمانشاه با 
آن مواجه هستیم بیکاری است. باید دست به دست هم 
دهیم و با برنامه ریزی دقیق و مشخص برای کاهش آن 

تلاش کنیم. 
وزیــر ارتباطات با اشــاره به برنامه توســعه ای حوزه 
ارتباطات اســتان کرمانشــاه تاکید کرد: تلاش داریم 
کل استان کرمانشاه به ســرعت تحت پوشش شبکه 
فیبر نوری قرار گیرد و روستاهای بالای بیست خانوار 
استان هم تا هفته دولت سال آینده به اینترنت پرسرعت 
دسترســی پیدا کنند و برای بالا بردن نرخ اشــتغال 
هم بحــث راه اندازی پارک فنــاوری اطلاعات راه هم 
پیگیری خواهیم کرد. زارع پور در خاتمه ابراز امیدواری 
کرد که با همت و تلاش مدیران اســتانی و کشــوری 
 عقب ماندگی های اســتان ظرف دو، ســه سال آینده 

جبران شود.

قائم مقام بنیــاد ملی نخبگان از جــذب 5هزار نخبه 
در دســتگاههای اجرایی در ســال 1402 خبر داد و 
گفت: نخبگان از شرکت در آزمون استخدامی معاف 
هستند. دکتر ناصر باقری مقدم درباره جذب نخبگان 
در دستگاه های اجرایی اظهار کرد: جذب نخبگان در 
دســتگاه های اجرایی یک برنامه مشترک بین بنیاد 
ملی نخبگان و سازمان امور اداری و استخدامی است 
که شیوه نامه آن نیز به صورت مشترک توسط بنیاد و 

سازمان تهیه شده است.
به گفته قائم مقام بنیاد ملی نخبگان، بر اســاس این 
برنامه قرار است حدود 2 هزار نخبه ای که توسط بنیاد 
مورد ارزیابی و تأیید قرار گرفته اند در دســتگاه های 
اجرایی کشور از جمله وزارت نیرو، دانشگاه فرهنگیان 
و وزارت اموزش و پرورش، معاونت حقوقی ریاســت 
جمهوری، وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و سازمان 

بنادر کشور جذب شوند.
وی با بیان اینکه تاکنون این دستگاه ها اعلام نیاز کرده 

اند تا از ظرفیت نخبگان بهره مند شوند گفت: این دو 
هزار نفر از طریق دو فراخوان از سوی بنیاد ملی نخبگان 
ثبت نام و ارزیابی و توسط ســازمان امور استخدامی 
جایابی در دستگاه ها شده اند. باقری مقدم خاطر نشان 
کرد: در حال حاضر این تعداد نخبه در مرحله جانمایی 
در دستگاه های اجرایی هستند تا به صورت رسمی و 

پیمانی در مشاغل متناسب نخبگان فعالیت کنند.
وی با تاکید بر اینکه این افــراد بعد از جانمایی نیاز به 
آزمون اســتخدامی ندارند، افزود: مشاغل متناسب با 
حضور نخبگان توسط دستگاه ها اعلام و پس از تأیید 
سازمان امور اداری و استخدامی نخبگان آماده جانمایی 
در دستگاه ها هستند. این افراد بر اساس نیاز و اولویت 
دستگاه ها جانمایی می شوند. باقری مقدم گفت: قرار 
است سال آینده 5 هزار نفر از نخبگان در دستگاه های 
اجرایی جذب شــوند. وی ادامه داد: همچنین پیش 
بینی می شود که دستگاه های اجرایی بیشتری آماده 

اثرگذاری و حضور نخبگان باشند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش ریاســت جمهوری 
گفت: دانش بنیان ها زنجیــره ارزش غــذا را به تکامل و 
بلوغ می رســانند. به گزارش معاونت علمی، موافقت نامه 
همکاری مشــترک در حوزه امنیت غذا به امضای معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهوری و 
وزیر جهاد کشاورزی رسید. این توافق نامه با هدف ایجاد 
زیست بوم کارآفرینی  در حوزه امنیت غذایی و ایجاد و توسعه 
شهرک های مولد کشاورزی با اولویت توسعه شهرک های 
گلخانه ای و شیلاتی با برآورد خلق ارزش 5 ساله حداقل 50 
تا 100 هزار میلیارد تومان توسط روح الله دهقانی معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری و سید 

جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی امضا شد.
دهقانی در مراســم امضای این توافق نامه، همکاری های 
اثربخش وزارت جهاد کشاورزی در همراهی با تأکیدات 
مقام معظم رهبری مبنی بر تحقق امنیت غذا را شایسته 
تقدیر دانست و گفت: وزارت جهاد کشاورزی تلاش خوب 
و اثربخشی را در مسیر امنیت غذا صورت داده است. یکی از 

مهم ترین مصادیق دانش بنیان شدن اقتصاد، زنجیره ارزش 
غذا است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری با تاکید بر این که باید بر تمامی بخش های زنجیره 
ارزش غذا توجه شود، ادامه داد: از مجوزها برای تأمین زمین 
برای کشت نوآورانه، برخورداری از یک الگوی کشت مبتنی 
بر استانداردها، مجموعه هایی که این اولویت ها و راهبردها 
را نظارت می کند تا شرکت های دانش بنیان و فناور، همگی 

در این زنجیره ارزش قرار دارند.
وی با تاکید بر این که در فرآیند یادشده می بایست مراقبت 
علمی صورت بگیرد، عنوان کرد: در این فرآیند، آموزش 
نقشی مهم ایفا می کند. ایجاد مجموعه ای از گلخانه های 
کوچک، پس از مدتی شــهرک های گلخانه ای را شکل 
می دهد که در نهایت به برند تبدیل می شود و زمین این 
گلخانه ها ارزش واقعی خود را خواهند یافت. شــاید این 
مجموعه از هزار هکتار فراتر نرود، اما می تواند الگویی باشد 
که کار دانش بنیان در عرصه کشــاورزی ترویج و رسوخ 

پیدا کند.

وزیر ارتباطات:

۱۰۰ درصد خدمات دستگاه های اجرایی برخط می شود

دانش بنیان ها زنجیره ارزش غذا را به تکامل و بلوغ می رسانندجذب ۵هزار نخبه در دستگاه های اجرایی در سال ۱۴۰۲

فناوری و 
اطلاعات
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پيامك طنزآميز از معضلات اجتماعي 
و فرهنگي جامعه امروز است كه با رشد 
شبكه هاي اجتماعي تلفن همراه اين 
روزها پررنگ تر شده است. بسياري از 
مردم اين جوك ها را به قصد سرگرمي 
و خنده بين همديگر رد و بــدل مي كنند. درحالي كه اين كار 
آســيب هاي اجتماعي و فرهنگي به دنبال دارد. ايران در همه 
دنيا به يكدســتي باوجود اقوام گوناگون شــهره  است، تنوع 
اقوام ايراني و صميميت آنان حتــي از نظر كارلوس كيروش، 
مربي تيم فوتبال ايران هم پنهان نمانده است تا جايي كه در 
مصاحبه تلويزيوني گفت: اين صميميت جالب ترين چيزي بود 

كه در طول زندگي خود در ايران ديده ام. 

شخصيت را با پيامكي به تصوير نكشيم
دانشــجوي يكي از دانشگاه هاي بزرگ كشــور در اين زمينه 
مي گويد: رواج اين پيامك ها در جامعه باعث شــده است ،در 
دانشگاه جرات گفتن اينكه از كدام شــهر آمده اي را نداشته 
باشيد. كافي اســت اسم شــهرت را به زبان بياوري، به دنبال 
آن ترســيم تصوري از تو در ذهن شــنوندگان است. من در 
فلان شــهر ايران به دنيا آمده ام، افتخار بزرگم اين اســت كه 
ايراني هســتم و اين از همه چيز مهم تر است اما آيا هم وطنان 
من هم اين باور و اعتقاد را دارند؟ اين دانشجو ادامه مي دهد: 
اين مشكل فرهنگي ريشه اي عميق گســترانده است اكنون 
تنها عامه مردم نيســتند كه گرفتار اين موضوع اند در برخي 
موارد حتي اســاتيد دانشــگاه، فرهنگيان و قشر نخبه ما هم 
رواج دهنده اين تفكر غلط هســتند. اين دانشــجو ادامه داد: 
هم صداوسيما و هم رســانه ها و هم قشر فرهنگي و اجتماعي 
در قبال اين مشــكل موظف به رسيدگي هســتند و نبايد با 
 بي توجهي به حل آن تا جايي آن را بــه پيش ببريم كه ديگر 

حل شدني نباشد. 

جامعه شناسان چه مي گويند؟
امان ا... قرايي مقــدم، نگاه حاكم بر ســازندگان پيامك هاي 
توهين آميز به اقوام را نگاهي خودخواهانه دانست كه بايد آن 
را پاك كرد. قرايي مقدم گفت: اگــر اين معضل اجتماعي كه 
خيلي بزرگ هم اســت حل و براي آن چاره اي درنظر گرفته 

نشود، مشــكلات بزرگ تري پيش خواهد آورد. قرايي مقدم 
ادامــه داد: در هــر جامعه اي بســترها بــراي ورود فرهنگ 
بيگانــه و عقايد متفاوت بــا عقايد آن جامعــه وجود خواهد 
داشت كه ممكن است خوب باشــد يا بد اما كار عمده ما بايد 
غربالگري و انتخــاب بهترين ها از اين تــازه واردات فرهنگي 
باشد. اين استاد دانشگاه گفت: متاســفانه در كشور ما تلاش 
ويژه بــراي اين امر صورت نگرفته اســت و بــا ورود فرهنگ 
غربي به كشــور در برخي موارد فرهنگ قومي و بومي ناديده 
 گرفته شده اســت. پيامك هاي  توهين آميز نمونه اين ضربه 

فرهنگي است. 
تلاش ما براي حــل اين معضل اجتماعي بايد بر اين اســتوار 
شود كه در فرهنگ سازي تك بعدي نباشــيم. در فرهنگ ما 
بايد جاي پاي تمام اقوام و شهر هاي ايراني باشد نه يك قوم يا 

يك شهر خاص. 
يكي از دانشــجويان كارشناسي ارشــد تاريخ در اين زمينه 
مي گويد: سر كلاس يكي از اساتيد بزرگ تاريخ نشسته بوديم 
كه حرف از برگزاري همايــش اقوام ايراني كه در دانشــگاه 
در حال برگزار شــدن بود، به ميان آمد اســتاد گفت: آرزوي 
بزرگ من اين اســت كه از اقوام ايراني باشم. پس از اين همه 
سال آشنايي با شــهر ها و قوميت هاي مختلف ايراني اصالت 
آنها براي من بســيارجالب اســت.  مهمان نوازي، صميميت، 
 صداقت و يكرنگي آنان نشان از اصالتي چندين هزار ساله دارد. 
ايــن اســتاد تاريــخ ذكــر كــرد: كاش مــن هــم از اقوام 
ايرانــي بــودم، حســرت ايــن آرزو را هميشــه داشــته ام 
 و ســپس از دانشــجويان خواســت كــه او را بــه محــل 

همايش ها ببرند. 
به گفته اين دانشجو هنوز هم در ذهن من سخن دكتر شعباني 
جلوه گر است و تعجب مي كنم در حالي كه مرد بزرگي چون 
اين استاد دانشگاه تعلق داشــتن به اقوام ايراني را يك افتخار 
مي داند، سازندگان اين پيام ها ســعي دارند اقوام ايراني را به 
حاشيه ببرند. وي افزود: توهين به شهر ها و اقوام ايراني و ناديده 
گرفتن مشــخصه هاي فرهنگي آنان، ناديــده گرفتن تاريخ 
چندين و چند ساله آنان است .ارزش هاي فرهنگي اقوام ايرانی 
چون بخشش، شــجاعت، فداكاري، وفاداري،  مهمان نوازي، 
انسان دوستي و... براي همه كساني كه با اين قوميت ها سروكار 

دارند، چيز غريبي نيست. 
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كلماتي از جنس رنجش

سبک زندگي

اواخــر خردادماه، مشــاور وزيــر راه و 
شهرســازي به زنان بي سرپرست وعده 
واگذاري مسكن با شرايط آسان را داد. 
سودابه احساني، اظهار كرد: چه در طرح 
مســكن اجتماعي و چه در طرح جامع 
مسكن مديران، شرايط سهل تري براي دستيابي زنان سرپرست 
خانوار به مسكن برنامه ريزي شده است كه زمان اعلام آن روشن 

نيست. 
در تاريــخ 1394/5/10 نيــز معــاون امــور زنــان و خانواده 
رئيس جمهوری هم با توجه به اين مشــكل بزرگ در كشــور در 
مجلســي با زنان كارآفرين، از حمايت ويژه از زنان بي سرپرست 
و بيكار كشور خبر داد و گفت: بايد به فكر اشتغالزايي براي زنان 
بي سرپرست باشيم كه درحال حاضر 82 درصد آنها شغلي ندارند 
و علاوه بر اين بر وظيفه دولت در رابطه با مشكلات زنان را تاكيد 
كرد. اينكه اين وعده ها و خبر هاي خوب چه زمان عملي مي شود، 

روشن نيست. 
زنان پس از مرگ شوهرانشان يا طلاق و جدايي از آنها خودشان 
مسئوليت اداره زندگي و خرج فرزندانشان را به عهده مي گيرند. 
بيشــتر مواقع آنها درحالي زندگي مي كنند كه مســكن و خانه 
مشخصي ندارند و مجبورند با كرايه هاي سنگين ساعت ها بيرون 
از خانه كار كنند و خانه داري و تربيت فرزندانشان را نيز در كنار آن 
بر عهده داشته باشند. سنگيني اين همه كار واقعا پشت يك مرد را 
هم خواهد شكست، چه برسد به يك زن كه هم از نظر جسمي و هم 
از نظر روحي، توان كمتري نسبت به مردها دارد. البته اين به معناي 
ناتواني آنها نيست. بسياري از زنان سرپرست حتي از مردان هم 
بهتر امور خانواده را اداره مي كنند. مشكل اين جاست كه بسياري از 
اين زنان شغلي ندارند و بيكار و بي سواد هستند. ساعت هاي كاري 
زياد، تربيت فرزندان، خانه داري، كرايه هاي سنگين، حقوق هاي 
كم و مخارج زياد تنها گوشه اي از نياز هاي مادي اين زنان است؛ 

نياز هاي عاطفي و روحي شان كه بماند. 
ليلا40 سالش است و 3 سال است كه به دور از همسر و دخترش 
زندگي مي كند. 3 ســال پيش در اثر سكته مغزي همسرش فلج 
و توان هرگونه كاري از او گرفته شــد. از آن زمــان تا اكنون ليلا 
براي اينكه بتواند هزينه هاي دختر و همسرش را تامين كند، در 

خوابگاهي به دور از آنها به سر مي برد.
 تا قبل از آن، آنها اجاره نشين بودند اما پس از آن به دليل بيماري 
همسرش ديگر پول كرايه كافي براي اجاره خانه نداشتند. از طرف 
ديگر هم با حقوق ناچيزي كه مي گيرد، خرج مدرسه و شوهرش 
را به ســختي تامين مي كند. بزرگ ترين دغدغه ليــلا، دوري از 
دخترش فاطمه است كه نزد يكي از اقوامش به سر مي برد. از طرفي 
همسرش هم نزد پدر و مادرش زندگي مي كند. يك خانواده كه 
به ظاهر خانواده اند اما به واقــع از لذت زندگي در كنار هم محروم 

هستند. 

 در حسرت تنها يك اتاق
ليلا گفت: با اينكه كار در رســتوران در ساعت هاي طولاني برايم 

خسته كننده و آزار دهنده است، اما دوري از همسر و دخترم بسيار 
بدتر از اين مرا آزار می دهد. وی گفت: كاش تنها يك اتاق كوچك 
و يا فقط يك جايي بود كه من مجبور به زندگي در خوابگاه نباشم. 
خواهر و برادرانم در بســياري مواقع از نظر مــادي به من كمك 
مي كنند؛ اگر خانه اي براي اسكان داشــتيم ، نگران هزينه هاي 

ديگر زندگي ام نمي شدم. 
وي گفت: كرايه خوابگاه 250 تومان و حقوقم 700 تومان است كه 
در ماه 450 تومان برايم باقي مي ماند. 50 تومان آن پول رفت وآمد 
داخل شهري ام و 150 تومان هم خرج خودم در خوابگاه مي شود 
و ســر ماه براي من 250 باقي مي ماند كه براي دختر و همسرم 
مي فرســتم. ليلا گفت: با اين وجود من هرگز نمي توانم به اينكه 
روزي بتوانم خانه و مسكني كرايه كنم، دلخوش باشم. وي گفت: 
وقتي به زندگي ام نگاه مي كنم، مي گويم تنها با يك معجزه ممكن 

است من بار ديگر با همسر و فرزندم در كنار هم زندگي كنيم. 
ليلا ادامه داد: وام مسكن هم نياز به ضامن دارد و من هم كسي را 
ندارم كه بتواند براي من ضمانتي كند. او اظهار كرد در اين زمانه 
براي مردها هم ضامن پيدا نمي شود چه برسد به من كه يك زنم 
و هر كسي راضي نمي شــود يك زن بي سرپرست را كه مي داند 

مشكلات مادي بسيار دارد، ضمانت كند. 

 حرم مطهر سرپناهم شده است
فاطمه مي گويد: 50 سالش است و چند سال است كه همسرش 
فوت شده است. اكنون اسباب و وسايل خانه اش در خيابان است 
و خود با فرزندانش در حرم مطهر حضرت معصومه به سر مي برند. 
شــب ها بيداري در حرم و ســخت تر از همه ديدن ســرگرداني 
فرزندانش ديوار تحمل او را شكسته است. او گفت: صاحبخانه مرا 
به دليل تاخير در پرداخت اجاره خانه از آنجا بيرون كرد و من هم كه 
پولي براي رهن و اجاره از خود ندارم، چاره اي جز اسكان در حرم 
حضرت معصومه براي خود نديدم. وي گفت: آرزوي بزرگ من از 

حضرت معصومه پايان اين آوارگي است.

 اشتغال؛ مهم ترين نياز زنان بي سرپرست
دكتر اشــرف بروجردي، معاون اجتماعي سابق وزارت كشور و 
كارشناس حوزه زنان، درباره وعده هاي دولت به زنان بي سرپرست 
و راه حل تسريع در عمل به اين وعده ها، گفت: دولت بايد بحث 
مسكني كه به زنان شاغل وعده داده است را به بحث اشتغال آنان 
گره بزند. وي افزود: درواقع بايد اشتغال زنان در اولويت كار دولت 
قرار بگيرد. دادن تسهيلات و امكانات شغلي به زنان بي سرپرست 
و فراهم كردن بسترهاي شغلي براي رسيدن آنها به خودكفايي و 
استقلال از دولت بسيار مهم است. بروجردي ادامه داد: دادن وام 
با شرايط آسان و ارزان و ايجاد امنيت شغلي، از وظايف مهم دولت 

در باب مشكلات زنان بي سرپرست است. 

 شهرداري بايد به زنان بي سرپرست مسكن بدهد
اين اســتاد دانشــگاه در ادامه ايــن بحث كه بعضــي از زنان 
بي سرپرســت به علت نداشــتن جا و مكان در خيابان ها، آواره 

مي شوند، گفت: در همه جاي دنيا دولت موظف به دادن مسكن 
به مردم است. درباره زنان بي سرپرست هم شهرداري وظيفه دارد 
به جاي ساخت و ساز، به دادن مسكن با اجاره ارزان به آنها بپردازد. 

دولت هم بايد به شهرداري ها در اين مورد تاكيد كند. 
طبق سرشماري عمومي و نفوس مسكن سال 1390 2 ميليون و 
548 هزار و 72 زن سرپرست خانوار در كشور وجود دارند كه تنها 
48 درصد آنها زير چتر حمايت سازمان بهزيستي و كميته امداد 
هستند. تعداد اين زنان روزبه روز در حال افزايش است به طوري 

كه گفته مي شود روزانه 160 نفر به شمار آنها اضافه مي شود. در 
ميان اين زنان حدود 82درصد به لحاظ اقتصادي غيرفعال و تنها 
18 درصد شاغل هستند. در روز گذشته شهيندخت ملاوري، 
از كاهش ساعت كاري زنان و بررســي آن در صحن مجلس در 
هفته آينده خبر داده كه اميدوارم عملي شود تا شايد اندكي از 

مشكلات كساني مثل ليلا را كاهش دهد. 
طبق گفتــه رئيــس ســازمان بهزيســتي كشــور، در حال 
حاضر رشــد زنان سرپرســت خانــوار به 55 درصد رســيده 

اســت. انوشــيروان محســني بندپي اظهــار كــرد: تعــداد 
 زنــان سرپرســت خانــوار در ســال 1370، يــك ميليون و

 200 هزار نفــر و در ســال 1385، يك ميليــون و 600  هزار 
نفر بوده اســت. اين آمار در ســال 1390 به بيش از 2 ميليون 
 و 500 هــزار نفــر افزايــش يافــت كه نشــان دهنده رشــد

 55 درصدي شمار اين قشر آسيب پذير است. وي در ادامه بيان 
كرد: قصد دولت يازدهم اين اســت كه اين قشر آسيب پذير را 

حمايت كند. 

»كسبوكار«ازوضعيتزنانسرپرستخانوارگزارشميدهد

 درحسرت سرپناه و شغل
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کشاورزي

معاون وزيــر جهاد كشــاورزي گفت: فاصلــه توليد 
كشــاورزان مــدرن و معمولي بســيار زياد اســت؛ 
به گونه اي كه در شــرايط مشابه، كشــاورزان پيشرو 
9 تا 10 تن گنــدم در هكتار توليــد مي كنند اين در 
حالي اســت كه اين رقم در كشــاورزان معمولي دو 
 تا سه تن اســت. اســكندر زند در مراسم اختتاميه هشــتمين جشنواره ملي 
دو سالانه رســانه هاي ترويجي كشاورزي، كشــاورزي را محور و ستون اصلي 
امنيت غذايي برشمرد و با تاكيد بر اهميت برخورداري از امنيت غذايي اظهار 

كرد: دستيابي به امنيت غذايي در گرو نوع نگاه به كشاورزي است. 

  سرمايه گذاري در كشاورزي كمتر از حد انتظار است
وي با تاكيد بر اينكه وضعيت كشاورزي در شرايط كنوني به گونه اي است كه 
سرمايه گذاري در آن كمتر از حد انتظار است، گفت: بخش كشاورزي از رونق 
مورد نياز براي تامين امنيت غذايي برخوردار نيست و براي رونق گرفتن علاوه 
بر سرمايه گذاري و توجه، به عزم ملي نياز دارد. زند يكي از راه هاي رونق بخش 
كشاورزي را افزايش بهره وري دانست و گفت: لازمه ارتقاي بهره وري، ارتقاي 

سطح دانش و اطلاعات كشاورزان است. 

  توليد 10 تن گندم در هكتار توسط كشاورزان پيشرو
معاون وزير جهاد كشاورزي در ادامه اشــاره اي هم به فاصله توليد كشاورزان 
پيشرو و معمولي داشــت و افزود: با وجود برخورداري از آب، زمين و امكانات 
يكســان، فاصله توليد اين دو طيف كشاورزان زياد اســت؛ به عنوان مثال در 
شرايط مشابه، كشاورزان پيشرو 9 تا 10 تن گندم در هكتار توليد مي كنند اين 

در حالي است كه اين رقم درباره كشاورزان معمولي 2 تا 3 تن است. 

باغدارانمدرن7برابربيشترتوليدميكنند
وي بــا تاكيــد بــر اينكــه كشــاورزان نمونــه در بخــش زراعــت 
ديگــر  بــر  برا  7 باغــات  بخــش  در  و  توليــد  متوســط  بــر  برا  3 
كشــاورزان توليد دارند، بر لــزوم برنامه ريزي براي افزايــش بهره وري بخش 
كشــاورزي تاكيد كرد و كم كردن فاصله بين كشــاورزان پيشــرو و معمولي 
 را در گــرو ســرمايه گذاري و برنامه ريزي در راســتاي ارتقاي ســطح دانش 

كشاورزان دانست. 

  اهميت انتقال دانش به كشاورزان
زند با بيان اينكه علم و دانش مورد نياز براي برون رفت كشاورزي از مشكلات 
فعلي در كشــور وجود دارد، گفت: در اين خصوص انتقال دانش به كشاورزان 
از اهميت زيادي برخوردار است و اين انتقال دانش در قالب يك كلاس درس 

نخواهد گنجيد، چراكه كشاورزان در عرصه هاي وسيع با سطح اطلاعات، سواد، 
امكانات و اقليم هاي متفاوت فعاليت دارند. وي با بيان اينكه ظرفيت هاي خيلي 
خوبي براي پرداختن به بخش كشــاورزي وجود دارد، خواســتار سوق يافتن 

نويسندگان، فيلم سازان و كارگردانان به حوزه كشاورزي شد. 

  يك شبكه تلويزيوني مستقل مطالبه اصلي كشاورزان است
معاون وزير جهاد كشــاورزي مطالبه اصلي كشــاورزان و جامعه كشاورزي از 
مسئولان كشور را حداقل داشتن يك شبكه مســتقل تلويزيوني دانست. زند 
از آغاز پياده سازي طرح نظام ترويج در 4 اســتان كشور خبر داد و گفت: يكي 

از استان هاي محل اجراي اين طرح به لحاظ پيگيري ها و اهميت آن در بخش 
كشاورزي، اســتان كرمانشــاه خواهد بود. وي افزود: بر اســاس اين طرح بنا 
 داريم تمامي عرصه ها را پهنه بندي كرده و دانش و اطلاعات را متناسب به آن 

پهنه ببريم. 

معاون وزير كشاورزي اعلام كرد

توليد7 برابری باغداران مدرن

وزير جهاد كشــاورزي ضمــن تاكيد بر اينكــه وزارت 
جهــاد كشــاورزي برنامــه اي بــراي افزايــش قيمت 
محصولات كشــاورزي ندارد، از اعمال محدوديت براي 
واردات برنج و شــكر خبــر داد و اعلام كرد: با اســتفاده 
 از ابزار تعرفه اي، قيمــت برنج وارداتي را بــا برنج ايراني

 هم طراز مي كنيم. 
محمود حجتي درباره وضعيت قيمت گذاري محصولات كشاورزي در راستاي بخشنامه 
اخير ابلاغ شده، اظهار كرد: برنامه اي براي افزايش قيمت محصولات كشاورزي نداريم 
و اگر نيازي به افزايش قيمت محصولاتي مانند تخم مرغ، گوشت مرغ، گوشت قرمز و... 
باشد بايد به صورت موردي در جلسه ستاد تنظيم بازار بررسي و تصميم گيري شود. 
وي همچنين درباره واردات شكر و برنج افزود: با توجه به ميزان توليد و ذخاير موجود 
شكر، در سال جاري وارداتي از اين محصول نداشته ايم اما با توجه به نياز سالانه 600 
هزار تني كشور براي تامين ذخاير استراتژيك و باقيمانده نياز داخلي، برنامه ريزي براي 
واردات اين محصول در دستور كار قرار دارد. وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: حدود 300 
هزار تن واردات شكر از سوي شركت بازرگاني دولتي انجام مي شود كه در اين راستا 
كارخانه هاي توليدكننده اين محصول به نسبت ميزان توليد خود مجوز واردات را از 
وزارت جهاد كشاورزي دريافت مي كنند. حجتي با بيان اينكه واردات شكر مانند گذشته 
 آزاد نيســت، گفت: از اين پس واردات شكر و ديگر محصولات استراتژيك مانند برنج

 بر اســاس نياز داخلــي و با نظــر وزارت جهاد كشــاورزي انجام خواهد شــد. وي 
تصريح كرد: در زمينه ثبت ســفارش براي واردات محصولات كشاورزي مشكلاتي 
وجود دارد كه در ايــن زمينه اصلاحيه اي بــه هيات دولت ارســال كرديم، چرا كه 
 زمان و ميزان نيــاز به واردات محصول بايد بر اســاس نظر وزارت جهاد كشــاورزي

 صورت گيرد. وزير جهاد كشــاورزي اظهار كــرد: در حال حاضر بــراي واردات هر 
محصول به كشــور با نظــر وزارت صنعت، معــدن و تجارت ميزان آن مشــخص 
مي شــود و تا 18 ماه ثبــت ســفارش واردكنندگان قابــل تمديد اســت اما براي 
محصولات كشــاورزي نهايتا فرصتي حدود سه ماه براي ثبت ســفارش و يك تا دو 
 ماه براي تمديد آن كافي اســت و بايد زمان ثبت ســفارش محصولات كشــاورزي 

كاهش يابد. 

   اعمال محدوديت براي واردات برنج
وي گفت: درباره برنج نيز چنين برنامه ريزي اي در وزارت جهاد كشاورزي وجود دارد كه 
بتوانيم ضمن تنظيم ثبت سفارش و زمان تمديد آن، با توجه به نياز كشور واردات برنج 
داشته باشيم و امسال بر اساس آخرين آمار موجود، حدود 240 هزار تن برنج به كشور 
وارد شده كه مربوط به ثبت سفارش هاي گذشته بوده است. وزير جهاد كشاورزي افزود: 
درباره برنج نيز تمهيداتي در حال انجام است كه بتوانيم برنج خارجي را به قيمتي نسبتا 
هم طراز با برنج داخلي وارد كنيم تا به بازار برنج ايراني آسيب وارد نشود. حجتي با بيان 
اينكه فاصله توليد تا عرضه محصولات كشاورزي و تفاوت قيمت آن زياد است، گفت: 
براي كوتاه كردن اين فاصله از توليد تا مصرف همواره نگراني وجود داشته و براي برطرف 
كردن آن بايد در زمينه فرآوري، بسته بندي و عرضه مستقيم محصولات كشاورزي از 
طريق تعاوني ها اقدامات لازم صورت گيرد. وي اظهار كرد: در زمينه عرضه مستقيم 
محصولات كشاورزي اقداماتي انجام شده تا بتوانيم به گونه اي برنامه ريزي كنيم كه 
تعاوني هاي توليد و توليدكنندگان به صورت مستقيم محصولات خود را در بازارهاي 
تعيين شده عرضه كنند كه البته به صورت آزمايشي در چند نقطه اجرا شده كه مي توان 

به عرضه مستقيم محصولات كشاورزي در كردستان اشاره كرد. 

   نگراني از نظر آنفلوآنزاي طيور وجود ندارد
وزير جهاد كشــاورزي در رابطه با آخرين وضعيت كشور از نظر بيماري آنفلوآنزاي 

طيور گفت: اين بيماري در مرغ هاي خانگي يكي از مناطق اســتان مازندران بروز 
پيدا كرد كه دستگاه هاي مســئول مانند سازمان دامپزشــكي و توليدكنندگان 
عكس العمل وحساســيت به موقع و مناســبي نشــان دادند و بر اساس وظايف 
بين المللي، سازمان دامپزشكي شيوع اين بيماري در اين منطقه از استان مازندران 
را به سازمان جهاني بهداشــت دام اعلام كرد. وي گفت: در حال حاضر با توجه به 
اقدامات انجام شــده و اعلام سازمان دامپزشكي به ســازمان جهاني بهداشت دام 
مبني بر پاكسازي كشــور از نظر آنفلوآنزاي طيور، هيچ نگراني درباره اين بيماري 
در كشــور وجود ندارد. وزير جهاد كشاورزي اعلام كرد: ســالانه حدود 3 ميليون 
تن برنج در كشور مصرف مي شــود كه هم اكنون توليدي در حدود 2 ميليون تن 
 در كشــور وجود دارد و به حدود 800 هزار تا يك ميليون تــن واردات نيازمنديم. 

وي اضافــه كــرد: در ســال 1392 بيــش از 2 ميليــون تــن برنج به كشــور 
وارد شــد كه هنوز ســايه آن بــر بــازار برنج وجــود دارد اما ســال گذشــته 
 مــازاد واردات ايــن محصــول را نداشــتيم و حــدود 900 هــزار تــن برنج به 

كشور وارد شد. 

  نياز 3000 ميليارد توماني براي اجراي سيستم هاي آبياري نوين
حجتي اظهار كــرد: دولت و مجلس توجــه جدي به اجراي سيســتم هاي نوين 
آبياري در اراضي باغي و زراعي كشــاورزي دارند و در حال حاضر اعتباري بالغ بر 
هزار ميليارد تومان از محــل حوادث در اختيار وزارت جهاد كشــاورزي قرار داده 
شــده و رديف بودجه اين وزارتخانــه 300 ميليارد تومان به آبياري تحت فشــار 

اختصاص داده شده است. وزير جهاد كشــاورزي ادامه داد: مشكلي كه در زمينه 
اجراي سيســتم هاي آبياري نوين وجود دارد، عدم تحقــق و تخصيص اعتبارات 
 مصوب است. چرا كه دولت هم اكنون با مشكل كاهش درآمدهاي خود مواجه است

 اما در عين حال در تلاشــيم بتوانيم منابع لازم را براي اجراي اين قانون دريافت 
كنيم. وي گفــت: حدود 4 ميليون هكتــار از اراضي باغي و زراعي كشــور نياز به 
اجراي سيســتم هاي نوين آبياري تحت فشــار دارند كه با توجه به وظيفه مندي 
دولت براي كمك بــه كشــاورزان در اجراي اين طــرح و پرداخــت 85 درصد 
هزينه اجراي سيســتم هاي آبيــاري نوين به اعتبــاري بالغ بــر 3000 ميليارد 
 تومان نياز داريــم در حالي كه تاكنون نيمــي از اين اعتبار بــراي اين طرح ها به

 تصويب رسيده است. 

وزير جهاد كشاورزي خبر داد 

برنج خارجي هم قيمت برنج ايراني مي شود



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1401روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2713| یک شنبه 7 اسفندماه

اصناف

در طول روز بدن ما خســته مي شود 
و طي خواب تجديد قــوا مي كند، به 
همين دليل در طول شب براي اينكه 
بدن بتواند اســتراحت كند، كيفيت 
خواب بسيار مهم است. به طور طبيعي 
همه ما يك سوم عمر خود را در خواب هستيم به دليل همين 
مدت طولاني بايد تشك خود را با دقت و اطلاعات كافي انتخاب 
كنيم. تكنولوژي هاي به كار رفته در تشــك ها در انتخاب آن 

بسيار اهميت دارد. 
رئيس اتحاديه صنف توليد كنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
در گفتگو با »كســب وكار« در اين باره، گفت: فرهنگ زندگي 
زمان و نياز هاي روز بشري شــيوه كار و درگيري هاي زندگي 
احتياجات جديدي را به بشر تحميل مي كند امروز زندگي مردم 
كشور نسبت به گذشته كه بيشتر صنف گرا بودند، تغيير كرده 
لذا كالاي خواب به سوي صنعتي و مدرنيته شدن حركت كرده 
و در شيوه زندگي مردم و اســتفاده از كالاي خواب مردم را در 

جايگاه ديگري قرار داده است. 
حســين قدياني افزود: اين صنف در تلاش است تا با توجه به 
خواســته هاي مردم كالاي خواب را همســان كند و جذابيت 
كالاي داخلي را فراتــر از كالاي خارجي ببــرد اگر اين فكر و 
انديشه تحقق پيدا كند و برند هاي صنفي از مرزهاي جغرافيايي 

بگذرند، مسلما تاثير گذاري اين صنف بيشتر خواهد شد.
اين فعال صنفي اظهار داشت: در كشوري كه 3 ميليون فعال 
صنفي وجود داشته باشد، مسلما يك ســوم اقتصاد ارزشمند 
كشور كه در آن ارزش افزوده وجود دارد، در اختيار اصناف است. 
اصناف مي تواند بزرگ ترين تاثير گذاري را در روز جاري اقتصاد 
كشور داشته باشند و دارند و ما آرزو داريم نظر مسئولان دولت 
و مجلس اين بخش عظيم و پويا اقتصاد كشور را درك كرده و 

روي آن سرمايه گذاري بيشتري كنند. 
رئيس اتحاديه صنف توليد كنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
در ادامه عنوان كرد: شــركت هاي ايراني توليد كننده كالاي 
خواب در حال حاضر با داشتن ظرفيت و امكانات بالاي توليد و 
هـمگام با تكنولــوژي روز، ظرفـيت و تنــوع تولــيدات خود 
را روزبه روز افزايش داده و نماي جديدي را در عرصه توليد تشك 

به نمايش گذاشته اند. 
به گفته وي، پارچه هايي كه در توليد تشك ها مورد استفاده قرار 

مي گيرند از كيفيت بالايي برخوردار بوده و مورد آزمايش هاي 
سنجش ميزان مقاومت و اصطكاك قرار مي گيرند. با استفاده 
از تكنولوژي روز دنيا، در لايه دوزي سطوح بيروني تشك ها از 
لايه هاي مقاوم و باكيفيت، جهت طول عمر بيشتر تشك هاي 

ايراني استفاده مي شود. 
قدياني با تاكيد بر اينكــه توليدكنندگان كالاي خواب ايراني، 
كالاهاي بسيار مرغوب و باكيفيتي را توليد و عرضه مي كنند اما 
با ورود كالاهاي تركيه اي و چيني كه كيفيت نامناسب و قيمت 
پايين تر دارند، آسيب جدي ديده اند، افزود: توليد داخل با توجه 
به كيفيتي كه دارد، توانايي صــادرات را دارد و بازار توليدات 

داخلي كالاي خواب نيز رونق يافته است. 
وي تصريح كرد: بهترين دستگاه هاي دوخت وارد ايران شده اند 
و توانايي توليد داخلي بالا رفتــه و علاوه بر اينكه اين صنف در 
عرضه محصولات خود در داخل كشور شاهد رونق خواهد بود، 

بازار صادرات هم گسترش خواهد يافت. 

صادرات به كشورهاي عربي و معاملات پاياپاي با 
تركيه

رئيس اتحاديــه صنف توليد كنندگان و فروشــندگان كالاي 
خواب، اقتصاد كشور را به يك طرح پازل تشبيه كرد و گفت: هر 
تكه از اين پازل به قسمتي از فعالان صنفي و صنعتي تعلق دارد 
و جايگاه اقتصادي واحدهاي صنفي اين اتحاديه نيز جزئي از 

اين پازل اقتصادي به شمار مي رود. 
حسين قدياني درباره ميزان واردات و صادرات محصولات صنف 
خود گفت: هنــوز به درجه ايده آلي از صــادرات كالاي خواب 
نرسيده ايم. رسيدن به اين موقعيت به اصلاح نگرش دولت در 
راستاي اعطاي تسهيلات بانكي، بيمه كار و كارگري و تعديل 

ماليات ها و عوارض نياز دارد. 
به گفته وي هم اكنون كالاهاي خواب شامل تشك هاي توليد 
داخل، لحاف و ملحفه به كشورهاي عربي، گرجستان، ارمنستان 
و تركيه صادر مي شــوند كه در اين ميان بــا تركيه معاملات 

پاياپاي نيز داريم. 
رئيس اتحاديه صنف توليدكنندگان و فروشندگان كالاي خواب 
گفت: در گذشته اصناف چندان توجهي به برند سازي و صادرات 
نداشتند اما اكنون با تغييراتي كه در نسل جديد اصناف به وجود 
آمده و با جوان شدن اين قشــر از جامعه، بسياري از صنوف ما 

به دنبال برندسازي هســتند و ضرورت توجه به اين موضوع را 
به خوبي دريافته اند اما اگر مي خواهيم برندسازي كنيم و اين 
برند را جهاني كنيم، بايد به عواملي كه در اين كار موثر است، 

توجه كنيم. 
حســين قدياني با بيان اينكه برندســازي در ايــران به چند 
عامل بســتگي دارد، گفت: يكي از عوامل موثر بر برندسازي، 
سياســت گذاري هاي ثابت اقتصادي و سياســي هر كشور در 
جهان است كه در برند سازي و برند شدن توليدات هر كشوري 

تاثيرگذار است. 
وي افزود: لازمه برند شدن، داشتن توليدات باكيفيت و صادرات 

خوب است كه اين دو عامل خود متاثر از عوامل ديگر است. 
رئيس اتحاديه كالاي خواب اظهار كرد: بــراي آنكه توليدات 
باكيفيت داشته باشيم لازم است از مواد اوليه خوب و مرغوب 
استفاده كنيم، از آنجا كه مواد اوليه ما اكثرا وارداتي است، اين 
امر خود تحت تاثير تغييرات در سياست هاي داخلي و خارجي 

كشورمان قرار مي گيرد، گاهي ما در خريد و واردات مواد اوليه 
دچار مشكلاتي مي شويم. 

قدياني ادامه داد: قيمت يك كالاي توليد شده متاثر از عواملي 
همچون قيمت مواد اوليه، دســتمزد كارگــر، بيمه، ماليات، 
دستگاه ها و ماشين آلات و هزينه حامل هاي انرژي و … است 
كه بر قيمت تمام شــده كالا تاثير مي گذارد، در ايران فعلا اين 
هزينه ها بالاست بنابراين قيمت تمام شده كالا زياد مي شود، 
وقتي قيمت تمام شده يك كالا بالا باشد، زمينه فروش آن در 
داخل فراهم نمي شــود و از نظر قيمت نيز توان رقابت در بازار 

جهاني را نخواهد داشت. 
وي گفت: درنهايت توليدكننده مجبور مي شــود براي رقابت 
قيمت از كيفيت كالا بكاهد تا بتواند قيمت تمام شده را پايين 
بياورد كه نتيجه اين كار نيز ماندگار نشــدن كالا و بازماندن از 
برند شدن است. اما اين رويه درحال اصلاح شدن بوده و رونق 

در انتظار توليدكنندگان خواهد بود. 

رئيس اتحاديه كالاي خواب با بيان اينكه يك برند بايد امنيت 
و اعتماد را در بين مردم نسبت به خود ايجاد كند، گفت: مردم 
بايد به مرغوبيت يك كالا اعتماد كنند و مطمئن شوند كه در 
توليد آن از برترين مواد اوليه طراحان بزرگ و متخصصان زبده 

و به روز استفاده شده است. 
قدياني گفت: مشكلات صنفي ما جدا از سايرين نيست، در اكثر 
بخش هاي مرتبط، درگيري هاي صنفي با بيمه و ماليات بانك ها 
قوانين صنفي است كه رو به بهبود اســت. اما جايگاه اعضاي 
صنف رو به رشد است. در اين صنف افراد با ذوق و تحصيلكرده 
و دنياديده زيادي وارد شده اند و از آن جايي كه كالاي خوب در 
شيوه زندگي مدرن در دنيا ديده مي شود و مردم كشور ما يكي 
از كشور هايي هستند كه هميشــه صاحب ذوق بوده و سليقه 
داشــته اند و به ويژه زنان ايراني به آراســتگي خانه و خانواده 
اهميت مي دهند، لذا آينده بسيار روشني براي اين صنف ديده 

مي شود.

لازمه برند شدن، داشتن توليدات با کيفيت و صادرات خوب است

رونق خوشخواب هاي ايراني

بازار پوشاك طي سال گذشته و امسال 
مناسب نبود و بسياري از پوشاك توليد 
شده روي دست توليدكنندگان مانده 

است. 
شايد دليل اصلي بي ميل شدن مردم به 
خريد لباس به مشــكلات اقتصادي اي باز مي گردد كه در چند 
سال گذشته تشديد شده است، مشــكلاتي كه از يكسو باعث 
كاهش قدرت خريد مردم شــده و از سوي ديگر توليدكنندگان 
پوشاك را وادار كرده است كه به دليل افزايش قيمت تمام شده 

توليد، بهاي محصولات خود را تا چند برابر افزايش دهند. 

80 درصد واحدهاي توليدي تعطيل شده اند
رئيس اتحاديه پيراهــن دوزان و پيراهن فروشــان تهران در 
اين باره در گفتگو با »كســب وكار«، گفت: طبق اعلام سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان، سود فروش پوشاك 
20 درصد است اما برخي فروشــندگان تا 100 درصد سود از 

خريداران مي گيرند. 
جواد دروديــان با تاكيد بر اينكه بايد جلوي واردات پوشــاك 
قاچاق و واردات قانوني آن نيز گرفته شود، اظهار كرد: حدود 70 
تا 80 درصد واحدهاي توليدي تعطيل شده اند و جاي تعجب 

دارد كه چرا جلوي اين قبيل واردات گرفته نمي شود. 
وي همچنين بيان كرد: با توجه به افزايش دستمزد كارگران 
و هزينه هاي مالياتي طبيعي است كه قيمت تمام شده توليد 

در كشورمان با كشورهاي ديگر متفاوت و البته گران تر باشد. 
وي در ادامه صحبت، با بيان اينكه شاهد فروش پيراهن هايي 
با مارك هاي تقلبي هســتيم، گفت: برخي توليدات در قشم با 
اســتفاده از مارك هاي تقلبي به عنوان جنس خارجي به بازار 

عرضه مي شوند. 
به گفته دروديان، آنقدر فرهنگ استفاده از برند خارجي غالب 
شــده كه پيراهن  توليد داخل را معمولا بــا مارك خارجي در 
بازار مي فروشــند و وقتي فروشــنده با صداقت اعلام مي كند 
جنس توليد داخل است، برخي از خريد امتناع مي كنند.  جواد 
دروديان از واردات موازي پيراهن هاي مشــكي چيني باوجود 
توليد مطلوب داخل گلايه كرد و گفت: گمرك و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بايد جلــوي واردات كالاهايي كه در داخل با 

كيفيت مطلوب توليد مي شود را بگيرد. 
وي افزود: در توليد پيراهن مردانه گاها از پارچه برندهاي درجه 
يك داخلي استفاده مي شود و بخشي نيز از كشورهاي تايلند، 
تركيه، كره جنوبي و مالزي وارد مي شود كه خود علاوه بر ايجاد 

اشتغال ارزش افزوده نيز ايجاد مي كند. 

واردات؛ ضربه به توليد داخلي است
رئيس اتحاديه پيراهن دوزان با اشــاره به اينكه زماني پيراهن 
ايراني به بازارهاي همســايه صادر مي شــد، تصريح كرد: اما 
متاسفانه اكنون به دليل منفعت طلبي برخي افراد شاهديم كه 
در ايام خاص مانند محرم به يك مرتبه پيراهن چيني وارد بازار 

مي شود كه جز ضربه به توليد داخل چيزي در پي ندارد. 
رئيس اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشــان با بيان اينكه 
واحدهاي توليدي كمي در اين حوزه فعال هســتند و بقيه به 
تعطيلي كشيده شده اند، گفت: نبايد اجازه دهند پوشاك چه 
به صورت قانوني و چه قاچاق وارد شــود، چون منجر به ضربه 
خوردن به توليد داخل مي شــود كه سال ها شاهد اين موضوع 

هستيم. 
وي در عين حال بيان كرد: واردات زماني بايد انجام شــود كه 
توليد داخل نداشته باشــيم يا توليدات، پاسخگوي نياز داخل 
نباشد ولي در اين حوزه به اندازه كافي توليد داريم و نيازي به 

واردات نيست. 
رئيس اتحاديــه پيراهن دوزان با اظهار تاســف از اينكه برخي 
عادت به استفاده از برند خارجي، به جاي حمايت از توليد داخل 
دارند، گفت: در مواردي شاهديم جنس درجه يك داخلي تنها 
به دليل آنكه برچســب خارجي نخورده، به فــروش نرفته و تا 
مي فهمند جنس ايراني است، از خريد آن سر بازمي زنند و كار 
به جايي رسيده كه اغلب پيراهن هاي توليد شده در كارگاه هاي 

خودمان را با برند خارجي وارد بازار مي كنيم. 
وي گفت: برخي فروشــندگان به دليل بالا بودن تقاضا، برخي 
پيراهن هاي خود را با قيمت بســيار بالاتر از قيمت خريد خود 
عرضه مي كنند و اين در حاليســت كه حتي براي خريد اين 
پيراهن ها از واحدهــاي توليدي، پول نقــد پرداخت نكرده  و 
چك هاي يك ساله داده اند كه بايد به اين موضوعات رسيدگي 

شود. 
وي اظهار كرد: به عنوان نمونه پيراهني را كه به قيمت 80 هزار 
تومان به فروشندگان مي فروشيم آنها بعضا اين پيراهن ها را به 
قيمت 160 تا 170هزار تومان مي فروشند و اين در حاليست 

كه سود متعارف آنها 20درصد است. 
دروديان ادامه مي دهد: در بازار مصرف پوشاك داخلي و به ويژه 
بــازار پيراهن نمي توان منكر برتري كيفيت پيراهن هاي دوخت 
داخل شد. كيفيت نمونه هاي مشابه خارجي موجود در بازار كه 
در سال هاي اخير به اجناس چيني مشــهور شــده اند، از نظر 
دوام و ماندگاري به پاي پيراهن هاي دوخت داخل كشــــور 
نمي رســد اما در مقابل ارزان تر هســتند و خريد آنها با وسع 

اقتصادي بيشتر مردم سازگارتر است. 
دقت بيشــتر در انتخاب پارچه و دوخت پيراهن 

داخلي
رئيس صنــف پيراهــن دوزان عنوان كرد: واقعيت اين است 
كه توليدكنندگان داخلي با همه محدوديتي كه براي رقابت 
با عرضه كنندگان محصولات مشــــابه خارجي دارند، دقت 
بيشتري در انتخاب پارچه و دوخت پيراهن به خرج مي دهند، 
دليل اين كار در اصل به عادت صنفي باز مي گردد كه از سال ها 

پيش در ميان آنها منتقل شده است. 
اين مقام صنفي مي گويد: به عنوان مثال ممكن است شــــما 
براي خريد لباس به فروشگاهي برويد و فروشنده در ميان انواع 
و اقسام نمونه پيراهن هايي كه به شما نشان مي دهد، بگويد كه 

جنس فلان كار از پارچه هاي خارجي است كه در كارگاه هاي 
داخلي دوخته شده است. 

وي در عين حال مي گويد:  مشــكل ديگري هم وجود دارد و 
آن تمايلي اســت كه اقليت مرفه ايراني براي خريد برندهاي 
مطرح منسوجات خارجي دارند، پوشاك ايرانــي اگر اين روزها 
براي اكثريــــت مردم قابل خريدن نيســت حداقل به دليل 
كيفيتي كه دارد، مي تواند در ســبد مصرفي اقليت مرفه قرار 
بگيرد اما در بيشــتر مواقع اين گروه از مشــتريان حاضرند تا 
چندين برابر مبلغ يك پيراهن بــادوام خارجي را صرف خريد 
يك برند خارجــي كنند كه حتي در اصــل كيفيت آن ترديد 

وجود دارد. 

به گفتــه دروديان، شــــايد بتوان گفت كه بحــران كنوني 
پيراهــن دوزان در مقايســه با بحــران 8- 7 ســــال پيش 
جديدتر اســت و به جرات مي تــوان گفت در شــــرايطي 
كه مي بايســت مطابق عرف بــازار اين روزها شــاهد رونق 
كسب وكار باشيم در بهترين حالت با يك سوم ظرفيت توليد 
مشــغول فعاليت هســتيم، البته اين وضعيت تنها مختص 
 پيراهن دوزان نيســــت و همه توليد كنندگان پوشاك با اين 

مشكل روبه رو هستند. 
اين مقام صنفي در پايان با اشاره به سابقه فعاليت كارگاه هاي 
توليد پوشاك داخل كشــور مي گويد: نياز به پوشاك يكي از 
اساســي ترين و طبيعي ترين نيازهاي انســان است، صنعت 

پوشاك ايران مي تواند شانس آن را داشــته باشد كه به يكي 
از صنايع ســــودآور كشور تبديل شــود، اگر دولت از انجام 
حمايت هــــاي لازم دريغ نكند و به توليد كنندگان داخلي 
فرصــــت بدهد كه بتوانند فعاليت هاي خــــود را مطابق با 
دانش روز، صنعت مد و پوشــاك جهاني سروسامان بدهند، 
آنگاه هم مســاله اشــتغال به صورت آبرومندي سروسامان 
مي گيرد و هم به جاي آنكه سالانه مبالغ قابل توجهي ارز صرف 
واردات پوشــــاك شــود، مي توان به اتكاي توليد كنندگان 
داخلي از يكسو پاسخگوي نيازهاي داخل كشور بود و از سوي 
ديگر با شناسايي بازارهاي هدف خارجي مبالغ قابل توجهي 

سودآوري كرد. 

 رئيس سابق اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشان: جلوي واردات پوشاک قاچاق گرفته شود

مردم خارجي مي خرند
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اينگونه از ديگران كار بخواهيد!
در مباحــث رهبــري ســازماني، تئوري 
معروفي وجود دارد كه بــه نام »داگلاس 
مك گريگور« روانشناس معروف آمريكايي 

ثبت شده است. 
 »Y و X اين تئوري بــا عنوان »تئــوري
مي گويد كه انسان ها در رابطه با كار، اصولا 
حالت دارند؛ تئوري X فرضش بر اين است 
كه انسان ها ذاتا از كار بيزار هستند و تنبلي مي كنند. بنابراين بايد تا مي شود 

به آنها سخت گرفت تا درست كار كنند. 
تئوري Y  برعكس اين نظر را دارد و معتقد است؛ انسان ها در واقع به كار علاقه 
دارند؛ چون دوست دارند با چالش ها روبه رو شوند و آنها را حل كنند. بنابراين 

بايد كار چالش برانگيز باشد تا آنها از كار كردن خسته نشوند. 
شايد در نگاه اول به  نظر برسد كه اين تئوري را نمي توان در عمل استفاده كرد 
اما چه مدير هستيد و چه نه، به زندگي شغلي و شخصي تان فكر كنيد. احتمالا 
در برخورد با آدم هاي دور و برتان و درخواست انجام كار از آنها، جلوه هايي از 
اين نگاه افراطي و تفريطي را خواهيد يافت. برخي به نظر شما هميشه خوب 
كار مي كنند و برخي هميشه از كار فراري اند اما واقعيت ماجرا اين است كه 

آدم ها هر دو جنبه را دارند و هيچ وقت، مطلق كار و رفتار نمي كنند. 
در عمل دو مثال زير نمايشگر شيوه  برخورد مديران براي تفويض كارها به 

همكاران شان و درخواست انجام كارها از سوي آنهاست: 
الف ـ اگر اين كار را تا فردا عصر به من تحويل ندادي، خودت هم از پس فردا 

 )X صبح ديگر نيا. )تئوري
ب ـ فكر نمي كنم آدم هاي زيادي باشند كه بتوانند اين كار را ظرف يك روز 
انجام بدهند اما من به تو اطمينان و ايمان كامل دارم كه مي تواني اين كار را 

 )Y انجام بدهي. اين كار براي كل گروه ما هم مهم است. )تئوري
بسته به موقعيت و شناخت بلندمدت از فرد، لازم است يكي از دو شيوه  فوق 

را انتخاب كرد.

پيش بينی نشده ها در كسب و كار
 الف(موفقیت های پیش بینی نشده

 گاه ممكن است شما دركســب وكار خود 
به موفقيتی دســت پيدا كنيد كه انتظار آن 
را نداشــته ايد. به عنوان مثال: ممكن است 
فروشی بيش از آنكه مورد نظرتان بوده است 
 داشته باشــيد. در بيشــتر موارد موفقيت

 پيش بينی نشــده اصلا به چشم نمی آيد 
 وهيچ كس به آن توجه نمی كند وبه همين دليل نيز  هيچ كس ازآن بهره برداری 
نمی كند. موفقيت پيش بينی نشده مارا به طرح اين پرسش وادار می كند  كه 
برای انطباق موفقيت با كسب وكار، فناوری وبازارهای جديد  چه تغييرات اساسی  
برای تشكيلات موجود مناسب است؟ اگربرای اين سوالات پاسخ مناسبی بيابيم 
احتمالا  موفقيت پيش بينی نشده ارزشمندترين وكم خطر ترين منبع ايجاد  يك 
ايده خواهد بود، پس به خاطر داشته باشيد به موفقيت های خود توجه داشته 

باشيد واز آنها درجهت رسيدن  به اهداف خود بهره برداری كنيد.

 ب(شکست های پیش بینی نشده
 برخلاف موفقيت ها نمی توانيم شكست هارانپذيريم  وكمتر اتفاق می افتد كه ازآ 
نها غافل شويم.  بااين حال به ندرت شكست هارابه چشم يك فرصت نگاه می كنيم. 
وقتی فعاليتی بادقت مطالعه شده ،بادقت طراحی شده  وباجديت اجرايی می 
شود اماشكست می خورد اين نشانه وجود عواملی نهفته است كه از ديد ما پنهان 
مانده اند . پس بايد شكست را نشانه ای از يك فرصت بدانيم وآن راجدی بگيريم.

  ج(وقایع بیرونی پیش بینی نشده
 تاقبل از دهه 1970 تمام مهندسان  IBM متفق القول بودند كه   آينده از آن 
رايانه های frame Main  است. بدين ترتيب برنامه ريزی برای توليد  اين نوع رايانه 
های قوی وباسرعت زياد شروع شد  اما درست برخلاف انتظار همگان  بازی های 
كامپيوتری رونق گرفت  و سازندگان رايانه به فكر افتادند  رايانه هايی كوچك 
وقابل حمل رابسازند.اين نوع رايانه ها به  Pc  معروف شد. سوالی كه اينجا مطرح 
است  اين اســت كه  طرز برخورد مديران و مهندسان آن شركت با اين مسئله 
چگونه بوده است ؟ چرا كه آنها برای توليد مين فرم  و در اواسط كار با بازار پی سی 
روبه روشدند. مديران آی بی ام در اين باره گفته اند  كه علت توفيق اين مسئله  
اتفاقا روبه رو شدن با شرايط جديد بوده اســت  كه اصلا انتظارش را نداشته اند 
،درواقع  استقبال آنها از شرايط جديد پيش بينی نشده مهم ترين علت موفقيت 
آنها بوده است.پس هرگاه شرايطی پيش بينی نشده بوجود آيد  بهره برداری  از 

آن شرايط می تواند  به موفقيت های چشمگير بينجامد.

رقابت عادلانه
صاحب يك فروشگاه لباس فروشي، روزي 
متوجه شــد لباس فروشي ديگري سمت 
راست فروشگاه او باز شده است. روي سر در 
آن تابلوي بــزرگ »لباس هايي با بهترين 
كيفيت« نصب شــده بود. فرداي آن روز 
اتفاق ترسناك ديگري افتاد. لباس فروشي 
ديگري سمت چپ فروشگاه او افتتاح شد. 
روي سر در اين فروشگاه هم تابلوي بزرگ »لباس هايي با ارزان ترين قيمت« 
نصب شده بود. مرد بسيار از رقابت ايجاد شده ترسيد و به اين فكر افتاد چه 
بايد بكند. بالاخره ايده بكري به ذهنش رسيد. بزرگ ترين تابلوي آن دور و 
اطراف را در سر در فروشگاهش نصب كرد و روي آن نوشت: »ورودي اصلي«

نتیجه اخلاقي: با رقبا، عادلانه رقابت كنيد. 

راهنما

راهکار

داستانک

در دنيای پر رقابت كنونی مانــدگاری وكاميابی در 
فعاليت های اقتصادی هرگز كار ساده ای نيست.گاهی 
فرصت هايی وجود داردد كه بايد ازآنها بهره برداری 
كردومســائلی وجود داردكه بايد آنها راحل وفصل 
كرد،برای مقابله با اينگونه مسائل همواره بايد دركارها 
خلاقيت  ونوآوری داشت. امروزه سازمان ها وبنگاه های 
اقتصادی كوچك  وبزرگ دركشورهای صنعتی بدون 
خلاقيت مستمر، سريع وبه موقع محكوم به فنا هستند.

خلاقیت چیست؟
خلاقيت فرآيندی است كه قابل توسعه وبهسازی است.

هركس تاحدی خلاقيت دارد ولی همچون بسياری 
ازتوانايی ها واستعدادها برخی افراد توانايی بيشتری 
برای خلاقيت نسبت به ديگران دارند همچنين  برخی 
افراد  درمحيطی رشدوتحصيل كرده اند كه آنها را به 
توسعه خلاقيت تشويق كرده است وآنها آموخته اند 
تاخلاقانه بينديشند وخلاقانه عمل كنند.ويژگی های 

خلاقيت عبارتند از:
1 - خلاقيت فرآيندی فكری وروانی است.

2 - محصول خلاقيت می تواند  به شكل يك اثر ،يك 
ايده،يك ر اه حل،يك شی وياهرچيز ديگر ظهور كند.

3 - محصول خلاقيت پديده ای نو وجديد است.
4 - محصول خلاقيت اثری است كه علاوه بر تازگی 

دارای ارزش نيز باشد.
5 - خلاقيت يك توانايی عمومی است ودر همه افراد 

كم وبيش وجود دارد.
6 - خلاقيت  قابل پرورش است وبا محيط اجتماعی 

وفرهنگی ارتباط مستقيم دارد.
به طور مشخص ويژگی خلاقيت متمايز ومنحصر به 
فرد بودن اســت ،كاری خلاقانه است كه با كار قبلی 
متفاوت است. به اين نكته توجه داشته باشيد كه اين 
تصور درست نيست كه هركس كه باهوش تر است 
لزوما خلاق تر است. اگر شخص به اندازه ای كه برای 
كارش لازم است هوش داشته باشد می تواند به اندازه 
هر كس ديگری درآن زمينه خلاق باشد .همچنين 
دررابطه بين سن وخلاقيت  می توان گفت  اگر فرد از 
تجارب خود استفاده كند ومحيط مناسبی هم داشته 
باشد با افزايش سن خلاق ترمی شود ،درغير اينصورت 

با بالارفتن  سن  خلاقيتش كاهش می يابد. همچنين 
دربروز  خلاقيت تحصيلات عامل اساسی نيست.

بسيار ديده می شــود  افرادی كه تحصيلات رسمی 
نداشــته اند  خلاقيت هايی از خود بروز داده اند كه 

درافراد باتحصيلات بالا وعالی مشاهده نشده است.

 نوآوری چیست؟
نوآوری از شاخصه های كليدی  درفرآيند كارآفرينی 
به شمار می رود. وجودنوآوری دركارآفرينی به قدری 
ضروری است كه می توان ادعا كرد كارآفرينی بدون 
آن امكان پذير نيست. نوآوری تبديل خلاقيت به عمل 
يا نتيجه است.خلاقيت پيدايی يك انديشه نو است  
درحالی كه نوآوری عمل ســاختن آن انديشه های 
نواست. به عبارت ديگر خلاقيت اشاره به قدرت ايجاد 
انديشه های نو دارد ونوآوری به معنای كاربردی آن 
افكار نو وتازه است. يك نوآور زمانی ارزشمند به حساب  

می آيد كه از عهده يك كار ضروری برآيد.
توجه :اگر خلاقيت درصنعت انجام شود به آن اختراع  

می گويند.

 ایده وفرصت چیست؟
ايده درحقيقت  ارائه يــك راه حل جديد برای انجام 
دادن كارهاست. ايده ها گاه می توانند به صورت يك 
الگو،طرح ويا يك برنامه باشند. هيچ ماشينی قادر به 
ساختن ايده نيست بلكه اين كار از عهده ذهنی خلاق 
و پويا برمی آيد. ايده وفرصت باهم تفاوت  دارند.  شما 
ممكن است در روز صدها ايده داشته باشيد ، هرزمان 
كه شــما تصميم به انجام كاری می گيريد براساس  
گمانی اســت كه قبل ازتصميم به ذهنتان ميرسد  
اما فرصت دردنيای كســب وكار نياز  جديدی است 
كه بتوان آن رابه كســب وكار با يك ارزش اقتصادی 
تبديل كرد.در واقــع كار  زيادی بايد انجام شــود تا 
يك ايده ومفهوم  به يك فرصت تبديل شــود .بايد 
توجه داشت كه هر ايده ای يك فرصت نيست اما هر 
فرصتی  حتما يك ايده به همراه دارد. فرصت ها از دو 
طريق خلق می شوند : يا ايده ای داريم وبايدبه دنبال 
نيازی بگرديم كه ايده ما پاســخ به آن نياز باشدويا 
 نيازی را می شناســيم وبايد ايده ای بــرای رفع آن 

پيدا كنيم.

فرصت هاي خلاقیت ونوآوری

ساختار های صنعت و بازار
آگاهي

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اسنادي نسبت به آنها مورد 
بررسي قرار گيرد. بانك هاي مداخله كننده در 
اعتبارات اســنادي ممكن است به چند بانك 
نيز برســد. در عمل روابط ميــان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.

حقوق کسب و کار آموزش

يكي از مباحث مهم در مديريت تصميم گيري، ثابت 
قدم بودن در تصميمي است كه به عنوان يك مدير 
اتخاذ كرده ايم اما يك سوال درست هم اين است كه 
وقتي به هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در ادامه 
اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و به موفقيت آن اميد 
داشته باشيم؟ پشتكار، اميد و ثبات همگي از شروط 
موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه تصميمي كه اشتباه 
اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 

صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند.
 از نشانه هاي نرسيدن به هدف و اشتباه بودن تصميم 

اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 
1- به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته 

باشد. 

2- به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته 
باشد. 

3- عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب .
4- ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم 

اتخاذ شده.
5- افزايش شديد ريسك  رســيدن به هدف به طور 
كلي از عواملي است كه باعث مي شود تصميم گيري 

ضعيفي داشته باشيم. 
در ادامــه مي توان به 5 مورد اشــاره كرد: ترس هاي 
مديريتي، انتخاب نادرست و غيرواقع گرايانه هدف، 
توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به 

جزئيات موردنياز در اتخاذ يك تصميم. 

 در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه بــراي يك مدير
 نه تنها دليلي بر ضعف او نيســت، بلكه نشان دهنده 
اقتدار اوست؛ چراكه نشــان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد! بنابراين پيشنهاد مي شود تعصبات در 
تصميم گيري ها و مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي 

واقع گرايانه تر به مسائل پيش آمده داشته باشيد.

مديريت تصميمات مديريتي

 گاهی ســاختار های ســنتی صنعت و بازار دچار 
بحران می شــود در چنيــن وضعيتــی وظيفه  
اعضای صنعت اســت كه چاره انديشی كنند هر 
چند بحران در ســاختار صنعت و بــازار می تواند 
به از دســت دادن قدرت رهبری اقتصــادی و يا 
حداقل به خطر افتادن امكان حضو منتفی شــود. 

 اما خود اين بحــران فرصت هايی برای كارآفرينی 
در اختيار می گذارد.

 تاريخ صنعت اتومبيل يكی از گوياترين مثال ها در 
اين مورد است. در شروع قرن 20 اتومبيل وسيله ای 
لوكس محسوب می شــد كه همگان قدرت خريد 
آن را نداشتند اما با گذشت زمان شركت رويزرويز 

اتومبيلی را طراحی كرد كــه فقط طبقه ثروتمند 
قدرت خريد آن را داشــتند در حالی كه شــركت 
ford دقيقابرعكس عمل كرد و خودرويی را توليد 
كرد كه طبقه متوسط و حتی كارگران نيز بتوانند 
صاحب اتومبيل شــوند و بديــن ترتيب صنعت 

خودروسازی از بحران نجات پيدا كرد.


